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Vážení spoluobčané,

po aktuálně ukončených volbách do městského zastupitelstva bych rád všem zúčastněným (a bylo vás
téměř 50 % oprávněných voličů) poděkoval nejen za slušný a konstruktivní průběh, který nebyl zasažen
negativními projevy naší nelehké společenské a ekonomické situace, ale i za to, že jste k volbám přišli
a vyjádřili tak svůj zájem o dění ve městě. Jsem velice rád, že plány a programy činnosti na další roky
jsou u obou uskupení tolik podobné a vycházejí z dlouhodobě připravovaných akcí, jejichž zadání v mi-
nulosti bylo ve vzájemné shodě odsouhlaseno radou či zastupitelstvem. Děkuji vám za projevenou
důvěru a za to, že nám dáváte možnost v práci na našich úkolech pokračovat.

Víme tedy, čeho chceme společně dosáhnout, a věřím, že se nám to při vzájemné spolupráci všech
zastupitelů, členů komisí, zaměstnanců městského úřadu a hlavně občanů města Solnice a Ještětic
podaří.

Ing. Jan Hostinský
starosta

Úvod
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Zasedání č. 21 Zastupitelstva města Solnice, konané dne 19. září 2022 na Městském úřadě v Solnici  

ZM21/2022/1 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje komisi pro přípravu usnesení a ověřovatele
zápisu z dnešního zasedání zastupitelstva města v navrženém složení.

ZM21/2022/2 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje program 21. zasedání Zastupitelstva města Sol-
nice konaného dne 19. 9. 2022, a to dle pozvánky zveřejněné na úřední desce Měst-
ského úřadu Solnice a doručené zastupitelům. 

ZM21/2022/3 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočtové opatření č. 12/2022 dle přílohy č. 2.
ZM21/2022/4 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje bezúplatný převod vlastnického práva k majetku

- pozemku parc. č. 2473 - ostatní plocha – ostatní komunikace - v obci a katastrálním
území Solnice, od vlastníka České republiky - Úřadu pro zastupování státu ve věcech
majetkových, se sídlem Rašínovo nábřeží 390/42, Nové Město, 128 00 Praha 2, do vlast-
nictví města Solnice.

Zprávy ze zastupitelstva
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ZM21/2022/5 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření smlouvy o bezúplatném převodu vlast-
nického práva k majetku mezi městem Solnice, se sídlem Masarykovo nám. 1, 517 01
Solnice, a Českou republikou - Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových, se
sídlem Rašínovo nábřeží 390/42, Nové Město, 128 00 Praha 2, ve znění dle přílohy č. 3.

ZM21/2022/6 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje účetní závěrku a Výroční zprávu společnosti
Kultura Solnice s. r. o. za rok 2021, obojí ve znění dle přílohy č. 4.

ZM21/2022/7 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje vypořádání hospodářského výsledku společnosti
Kultura Solnice s. r. o. za rok 2021 tím způsobem, že část hospodářského výsledku z roku
2020 ve výši 67.884,12 Kč bude převedena na ztrátu z roku 2021 a zbývající část ztráty
ve výši 73.013,88 Kč bude vypořádána za hospodářský výsledek z roku 2022, pokud
bude v zisku. 

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo či nebyla přijata: ----

Výsledky projednávání, o který se nehlasovalo:
Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí kontrolu usnesení z 20. zasedání Zastupitelstva města Sol-
nice.
Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí rozpočtová opatření č. 9/2022, 10/2022 a 11/2022, vše
dle přílohy č. 1.
Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí informace o produkci odpadu na území města Solnice od
1. 1. 2022 do 30. 6. 2022 ve znění dle přílohy č. 5.

V Solnici dne 20. září 2022

František Hovorka Ing. Jan Hostinský
místostarosta                                                               starosta

Informace o stavu odpadového hospodářství ve městě
Vážení spoluobčané,

v loňském roce bylo zastupitelstvo nuceno přijmout novou vyhlášku o místním poplatku za odpady.
Opustili jsme zavedený lístkový systém, protože byl ministerstvem financí označen za nepřípustný a po
důkladných propočtech jsme vybrali variantu paušálního poplatku jako nejlevnější variantu pro občany.
V následujícím textu podáváme souhrnnou zprávu za I. pololetí letošního roku, ze které vyplývá, že
občané navzdory prvotnímu očekávání dál zodpovědně třídí odpad a výše poplatku byla nastavena
naprosto reálně tak, že při kalkulovaném doplatku města, který byl zahrnut i do předchozího lístkového
systému, nemusí být v následujícím roce měněna.

Děkujeme za Váš zodpovědný přístup.

Informace z radnice
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Průběžná evidence nakládání s odpady za I. pololetí 2022 na území města Solnice dle par.60 odst. 4
zákona o odpadech

Systém shromažďování, sběru, přepravy, třídění a odstraňování  komunálních odpadů vznikajících na
území města Solnice řeší obecně závazná vyhláška č.1/2021 o stanovení obecního systému odpadového
hospodářství.

Občané města Solnice třídí následující odpady – papír, plasty, sklo, drobné kovové obaly, jedlé oleje
a tuky, bio odpady a textil  do kontejnerů na tříděný odpad. Na území města Solnice a Ještětic máme
celkem 45 stanovišť – sběrných hnízd. Lidé v rodinných zástavbách současně mohou třídit přímo ve své
domácnosti papír a plasty do modrých a žlutých popelnic, které jim jsou jednou za měsíc vyvezeny. Sou-
časně mohou občané města odkládat výrobky  s ukončenou životností přímo ve sběrném dvoře v Solnici,
jedná se o elektrozařízení, baterie a akumulátory, žárovky a zářivky a pneumatiky a mohou zde i odklá-
dat nebezpečný odpad  nebo velkoobjemový odpad. Zbylý komunální odpad po stanoveném vytřídění
se stává směsným komunálním odpadem, který občané odkládají do svých popelnic označených pří-
slušnou známkou a které jsou každé druhé úterý v obci vyváženy. S ohledem na změnu svozové spo-
lečnosti, kterou od března 2022 nově zajišťuje společnost EKOLA České Libchavy s.r.o. patřící
majetkově společnosti Marius Pedersen a.s. je potřeba mít na zřeteli, že svozový den ve firmě zabez-
pečuje svozová technika od 6.00 hod. ranní do 22.00 večerní, tudíž je nutné pro bezproblémové
zajištění vyprázdnění vašich popelnic, aby si každý umístil nádoby na určené místo svozové trasy
v dostatečném předstihu, nejlépe ve večerních hodinách, den před svozem!  Současně upozorňujeme
na jednu novinku při svozu, kterou je možnost odložení nepotřebného  jedlého oleje či tuku v uzavřené
láhvi o objemu 0,5 l až 2 l ponecháním na víku popelnice, která je  určená v den svozu k vyvezení.
Obsluha svozového stroje má v rámci  techniky k tomuto určený prostor, kam tuto komoditu odloží
a pro občana je to  alternativa, jak tento odpad správně odložit, aniž by musel navštívit sběrné místo
s příslušnou nádobou. Všechny další potřebné informace k této tématice občané naleznou na webo-
vých stránkách města Solnice.

V následující tabulce nabízíme přehled meziročního srovnání vybraných odpadů, které občané vytřídili:

Druh odpadu
Pololetí r. 2021 1. pololetí r. 2022 Procentuální

změna (%)množství (t) množství (kg) množství (t) množství (kg)

Papír a lepenka 22,009000 22 009,000 23,084544 23 084,544 + 4,89

Sklo 24,075000 24 075,000 18,498434 18 498,434 - 23,16

Plasty 33,886500 33 886,500 34,631340 34 631,340 + 2,19

Kovy 3,886500 3 886,500 1,934590 1 934,590 - 50,22

Směsný komunální odpad 121,943271 121 943,271 136,942350 136 942,350 + 12,30
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A zde ekonomické zhodnocení odpadového hospodářství za 1. pololetí 2022

Výdaje na svoz odpadu do 30. 6. 2022 1.314.346,42 Kč
Příjmy od EKO-KOM a. s. do 30. 6. 2022 - dotace 332.893,04 Kč
Vybrané poplatky do 30. 6. 2022 1.257.480,00 Kč
Příjmy k 30. 6. 2022 celkem 1.590.373,04 Kč
Poměrná část poplatků za pololetí  628.740,00 Kč

Propočty:
Náklady na svod odpadu do 30. 6. 2022 1.314.346,42 Kč
Příjmy od EKO-KOM a. s. dotace - 332.893,04 Kč
Poměrná část vybraných poplatků za pololetí - 628.740,00 Kč
Doplatek města 352.713,38 Kč
Plánovaný doplatek města na pololetí - 250.000,00 Kč
Vliv slev za pololetí (důchodci, děti do tří let) - 93.420,00 Kč
Navýšení nákladů celkem 9.293,38 Kč
Počet obyvatel města 1. 960 osob
Navýšení poplatku na jednoho obyvatele za pololetí 4,74 Kč

Závěrečné shrnutí:
Naše loňská analýza ohledně nastavení maximálně možných a vstřícných podmínek pro usnadnění tří-

dění  občanům  s  cílem  stanovit  cenu  této  služby  tak,  aby  byla  co  nejnižší,  se  aktuálně  ukázala  jako
reálně nastavená cena služby. Jak je vidět z výše uvedeného, po vyhodnocení výdajů na odstraňování ko-
munálních odpadů v I. pololetí roku 2022 ve vztahu k příjmům, tak poplatek ve výši 720,- Kč/ osoba/rok
byl nastaven adekvátně, v tuto chvíli je překročen ve výši 4,74 Kč na osobu a nebude zřejmě nutné uva-
žovat o jejím přenastavení pro rok 2023. V každém případě stále platí, že záleží na každém z nás, abychom
nejen udrželi co nejnižší cenu za tuto službu ve formě poplatku na občana, ale i cenu za skládkování a ne-
dopadly na nás sankční platby za nadlimitní produkci komunálního odpadu na občana, což nám při stá-
vající produkci odpadu přepočteného na 1 obyvatele Solnice aktuálně naštěstí nehrozí. Ovšem i to to jeden
z ukazatelů, který si každá obec musí hlídat a své občany na tento fakt  trvale upozorňovat. Tedy,  že v pří-
padě nadlimitní produkce komunálního odpadu se dramaticky zvyšuje cena za jeho následnou likvidaci, což
by se opět propsalo do zvyšující se ceny pro občany, a to není v žádném případě zájem nikoho z nás. V tuto
chvíli odpovídá míra třídění v Solnici stavu, který je zákonem stanoven jako cílová hodnota pro rok 2027.

Na závěr bychom chtěli informovat občany města Solnice, že obec může stanovit sazbu poplatku za
obecní systém odpadového hospodářství až do výše 1200 Kč, stanovení sazby je čistě v uvážení zastu-
pitelstva obce a není k tomu nutné provádět žádné zúčtování nákladů. Chceme ale občanům podávat
maximálně transparentní ekonomické přehledy o odpadech tak, aby si každý mohl udělat přehled, jak
si tato služba „vede“.  A jenom pro připomenutí uvádíme, že ke změně ve způsobu zpoplatnění sytému
odpadů jsme byli donuceni  pod vlivem zásadní a pro nás nepříjemné  legislativní novinky, která nám zne-
možnila nadále řešit zpoplatnění odpadu smluvní úhradou. Nicméně na základě všech vyhodnocení a do-
stupných informací se ukazuje, že ze zákonem umožněných způsobů úhrady nákladů na odpady, je
paušální poplatek ekonomicky pro občany nejvýhodnější, neboť ostatní varianty znamenají výrazné
navýšení provozních nákladů na svoz.
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V tuto chvíli chceme ubezpečit všechny občany, že ačkoliv je ve většině měst a dokonce i v obcích,
které jsou velikostně menší než naše město, poplatky za odpad ve vyšších sazbách, výjimkou nejsou ani
poplatky v maximálně možné výši, tak v tuto chvíli není nutné s poplatkem hýbat a to hlavně díky tomu,
že v Solnici  jsou návyky občanů při třídění odpadů na vysoké úrovni.

Pokud tento trend zachováme, nebude nutné poplatek navyšovat.

Ing. J. Hostinský a Mgr. S. Klengelová
Starosta města a tajemnice úřadu

Výsledky voleb do zastupitelstva Města Solnice konané 23.09. – 24.09.2022
Celkem kandidátů:  15

Kandidátní listina Kandidát Navr-
hující
strana

Politická
přísluš-

nost

Hlasy Pořadí
zvoleníč. název poř.

č. příjmení, jméno, tituly věk abs. v %

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 3 Souček Jan Mgr. 46 NK BEZPP 449 8,94 1

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 2 Kubec Jiří Ing. 37 NK BEZPP 405 8,06 2

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 1 Zima Radek Ing. 37 NK BEZPP 397 7,90 3

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 15 Vozdek Pavel 54 NK BEZPP 372 7,41 4

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 4 Seidl Milan 43 NK BEZPP 367 7,31 5

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 5 Hrubý Milan 49 NK BEZPP 349 6,95 6

1 OBČANÉ PRO SOLNICI 6 Roštlapilová Zuzana 43 NK BEZPP 328 6,53 7

2 SNK Solnice 8 Spěváčková Jitka Ing. 51 NK BEZPP 427 7,83 1

2 SNK Solnice 2 Hovorka František 59 NK BEZPP 400 7,34 2

2 SNK Solnice 1 Hostinský Jan Ing. 57 NK BEZPP 399 7,32 3

2 SNK Solnice 3 Pohl Jaroslav 36 NK BEZPP 387 7,10 4

2 SNK Solnice 4 Bečička Stanislav 60 NK BEZPP 394 7,23 5

2 SNK Solnice 5 Křepelová Marcela 64 NK BEZPP 375 6,88 6

2 SNK Solnice 6 Holec Karel 56 NK BEZPP 297 5,45 7

2 SNK Solnice 7 Martincová Alena Ing. 66 NK BEZPP 379 6,95 8
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Představujeme se Vám …… PRO-SEN
sociálně zdravotní služby Rychnov nad Kněžnou, o.p.s.

Vážení občané města Solnice,

je možné, že jste již zahlédli vozidlo s naším logem, nebo potkali naše pracovníky při jejich práci.

Společnost funguje pod názvem PRO-SEN již 3 roky a dříve jste nás mohli znát jako Sociální služby
města Rychnov nad Kněžnou, o.p.s. Jsme organizací s dlouholetou tradicí působící na území města Rych-
nov nad Kněžnou, ale rádi poskytneme pomoc osobám také ve Vašem městě. Společnost poskytuje so-
ciální, zdravotní a další doplňkové služby, jejichž účelem je v co nejširší míře pomoci osobám se zhoršenou
soběstačností způsobenou věkem či zdravotními problémy.

V dnešním článku bychom Vám rádi
představili  jednu z našich služeb, a to
Pečovatelskou službu. Cítíte, že již ne-
zvládáte péči o vlastní osobu či domác-
nost? Žijí Vaše děti daleko a nemohou
Vám pomoci? Starají se o Vás, ale potře-
bují si také někdy odpočinout? Nebo ne-
máte  dokonce  žádnou  osobu  blízkou,
která by Vám pomoc zajistila? Nebojte
se na nás obrátit. Účelem služby je po-
skytnout pomoc a umožnit tak prodlou-
žit Vám setrvání v domácím prostředí,
případně odlehčit pečujícím osobám. 

Pomůžeme v oblasti osobní hygieny, dovezeme, podáme, případně připravíme stravu, dohlédneme na
Vás, zda jste v pořádku, nakoupíme, pomůžeme se zajištěním chodu domácnosti či Vás doprovodíme
např. k lékaři. 

Chcete se starat o osobu Vám blízkou, ale máte obavy, že péči nezvládnete? I v takové situaci jsme tu
pro Vás. Poradíme, naučíme, pomůžeme, budeme Vaší oporou. 

Nevíte si rady, jak řešit Vaši aktuální situaci? Rádi poskytneme sociální poradenství.

Více informací najdete na www.pro-sen.eu, kontaktovat nás můžete na tel. č. 602 619 478 nebo nám
napište na soc.pracovnice@pro-sen.eu.

Naši pracovníci jsou zkušení, pravidelně se účastní vzdělávacích kurzů a svoji práci dělají srdcem,
neboť jinak to při poskytování pomoci potřebným nelze.

Každý má svůj SEN o tom, aby ve svém životě vše zvládl sám. Pokud se však ocitnete v situaci, kdy už
to bez pomoci jiné osoby nezvládnete, neváhejte nás kontaktovat, jsme tady pro Vás, pro Váš sen.

Informace z redakce Zpravodaje
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27. ročník Týdnů pro duševní zdraví
21 akcí ve 13 městech Královéhradeckého

a Pardubického kraje, to jsou letošní Týdny pro
duševní zdraví. V září a v říjnu (12. 9. až 13. 10.)
proběhne již 27. ročník této osvětové akce ve
východních  Čechách,  která  nabídne  výstavy,

koncerty, přednášky, besedy, workshopy, dny otevřených dveří a další.

Všechny mají jeden cíl – upozornit na téma duševního zdraví, vyvrátit mýty, které se často vážou k du-
ševnímu onemocnění a současně podpořit osoby, kterým do života duševní onemocnění vstoupilo.

Najděte si čas a přijďte na některou z akcí. V nedalekém Rychnově nad Kněžnou je to například uve-
dení filmu Kurz negativního myšlení. Jedná se o norský film oceněný Křišťálovým glóbem na Meziná-
rodním filmovém festivalu v Karlových Varech v roce 2007. Po promítání bude následovat diskuze
s člověkem s vlastní zkušeností s duševním onemocněním. Akce se koná 26. 9. 2022 od 17:00 hodin
v místní Městské knihovně. Vedoucí střediska PDZ v Rychnově nad Kněžnou Mgr. Pavel Provazník vás
všechny zve slovy: „Naším cílem je ukázat, že i přes těžkosti života ho stojí za to žít.“

Akci pořádá nezisková organizace Péče o duševní zdraví, která má své středisko ve městě Rychnov
nad Kněžnou a podporuje osoby s duševním onemocněním. Sociální pracovníci podporují klienty, aby
i přes omezení způsobená duševním onemocněním, mohli žít plnohodnotný život. 

Akce se konají také v Hradci Králové, Pardubicích, Chrudimi, Skutči, Moravské Třebové a dalších měs-
tech. Kompletní program a další informace o festivalu najdete na FB.com/Tydny.pro.dusevni.zdravi či na
www.tdz.cz.

„Nejen vzděláváním k pestřejšímu životu.“
Vážení občané,
zveme Vás na již tradiční Týden vzdělávání dospělých. O co vlastně jde?

Týden vzdělávání dospělých 2022 v Královéhradeckém kraji

probíhá každý rok zhruba ve stejnou dobu a otevírá dveře široké veřejnosti. V rámci něj nabízíme pestrý
program zaměřený na vzdělávání, osobní rozvoj, komunikaci, řešení problémů, tvořivost apod. Letošní
ročník bude realizován opět jak v prezenční, tak i v on-line formě. Prezenčně budou aktivity probíhat v pro-
storách spolupracujících organizací a na Úřadu práce ČR - Kontaktním pracovišti v Rychnově n. Kn..

Letos se uskuteční v týdnu 7. 11. – 11. 11. 2022, a my budeme rády, když se rozhodnete zúčastnit se
některé z jeho zajímavých akcí. Nenechte se poplést tím, že aktivity probíhají i na úřadu práce. Skutečně
se může zúčastnit kdokoliv z široké veřejnosti – studenti, důchodci, zaměstnaní, podnikající, muži, ženy…
TVD je akcí neziskovou a účast pro veřejnost je ZDARMA na všech aktivitách. Všichni jste srdečně zváni!

V rámci TVD jsme se zaměřily převážně na semináře a přednášky s různorodou tématikou. Můžete
se těšit nejen na prezenční workshopy, kreativní dílny, dny otevřených dveří, semináře, interaktivní
přednášky, ale také na webináře, kterých se můžete účastnit z pohodlí Vašeho domova.

ö  ö  ö  ö  ö
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Kompletní  program  bude  zveřejněn  v  regionálním  tisku,  na  plakátovacích  plochách  a  na  webu
www.tydenvzdelavanidospelychkhk.cz, kde naleznete přehledně i veškeré informace a aktuality o akci.
Tištěná verze programu bude k vyzvednutí na úřadech práce.

Další informace Vám mohou podat: 
Mgr. Libuše Sychrová, e-mail: libuse.sychrova@uradprace.cz, telefon: 950 159 323
Eva  Buňatová,  e-mail: eva.bunatova@uradprace.cz,  telefon:  950 159 431              
Bc. Jana Jirsáková, e-mail: jana.jirsakova2@uradprace.cz, telefon: 950159322

Na Vaši návštěvu se těší pracovnice Oddělení poradenství a dalšího vzdělávání při Úřadu práce ČR -
Kontaktní pracoviště v Rychnově n. Kněžnou

w w w. t y d e n v z d e l a v a n i d o s p e l y c h k h k . c z

Zahrádkářská výstava v Častolovicích

Ve dnech 6. – 9. října 2022 se uskuteční již dvacátá druhá zahrádkářská výstava ve výstavním areálu
v Častolovicích s názvem „Zahrada východních Čech“. Otevřena bude každý den od 09.00 hod. do
17.00 hod., v neděli do 16.00 hod.

Pod  logem  RADOST-KRÁSA-UŽITEK  bude  nosným  prvkem  vystaveno  ovoce,  zelenina
a  květiny  nejen  z  východních  Čech.  Pro  odborníky  budou  jistě  zajímavé  kolekce  jablek
a hrušek z výzkumných ovocnářských ústavů a šlechtitelů. Dále ovoce budou vystavovat velkopěstitelé,
zahrádkáři a jednotlivci. Návštěvníci uvidí jablka pěstované dědy našich dědů, dále současně pěstované
a  perspektivní  ovoce.  Kromě  jádrovin  se  představí  i  peckoviny,  ořechy,  hroznové  víno  a  různé
rarity včetně melounů z východních Čech. Ze zkušenosti z minulých výstav bude jistě veliký zájem o ze-
leninu, kde se mimo jiné představí podniky, instituce a pěstitelé s cibulí ze Všestar, česneku z Holic, zelí
a paprik z Bolehoště, brambory ze Zdobnice a Havlíčkova Brodu a mnoho dalšího od organizací a jed-
notlivců.  Chybět nebude ani listová a kořenová zelenina. Ozdobou výstavy budou jistě i květiny a to lilie,
gladioly z Lovčic, chryzantémy hrnkové a řezané ve vázách z Hlinska, begonie z Pardubic, africké fialky
z botanické zahrady z Prahy a květiny podzimu jiřiny, které budou mít zastoupení v pěti samostatných
kolekcích. Celou škálu květin pak pro aranžerii doplní květiny z dovozu z Holandska.

To vše bude skloubeno s vodou ve formě vodotrysků, vodních kaskád, tekoucího potůčku apod. Pro
různorodost výstavy se také představí okrasné stromky a keře, kaktusy a sukulenty, bonsaje, včetně brou-
šeného skla, keramiky a dalších okrasných aranžerií. Nejen dříve narození jistě uvítají i velkou kolekci by-
linek z botanické zahrady FN Hradec Králové a kolekci subtropických rostlin. Zahrádkáři budou moci
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nahlédnou do kuchyně výrobců skleníků, zahradního nábytku a nářadí. Mlsné jazýčky přivítají pekáren-
ské a cukrářské výrobky, včetně ochutnávky různých salátů.  

Je potěšitelné, že součástí zahrádkářské výstavy budou v samostatných kompozicích i drobní chova-
telé, ornitologové, včelaři, houbaři a představí se i subtropické zahradnictví. 

Z  pohledu  vystavujících  firem,  závodů
a  družstev  se  ukáže  celá  řada  výrobců  se
svými produkty. Od zahrádkářské techniky až
po drobné nástroje a pomůcky, to vše bude
na výstavě zajištěno a připraveno. Okrasné
stromky a keře, barevné zahradní trávy a další
rostliny, včetně prodeje ovocných stromků,
květin a zeleniny, různých pochutin, to jistě
potěší  každého  návštěvníka.  Nezapomněli
jsme ani na rozšířený sortiment v občerstvení.
V oblasti doplňkových programů, kromě tra-
dičních každodenních vystoupení hudebních orchestrů, bude ukázka v aranžování řezaných květin. No-
vinkou bude beseda s výkladem „Jak úspěšně pěstovat ovoce na zahrádkách”. Pro velký zájem bude
probíhat i soutěž o nejlepší naaranžovanou misku ovoce a zeleniny, kterou si může každý sám naaranžo-
vat a dva dny před výstavou odevzdat organizátorům. Podmínkou je však použít předepsanou misku od
pořadatelů, kterou lze vypůjčit na tel.: 721 311 719. Nejlepší tři misky budou odměněny věcnými cenami.
V odborné oblasti bude po celou dobu působit odborná poradenská služba, která v naučném koutku bude
odpovídat na všechny dotazy návštěvníků. 

Vystavovat budou i zahrádkáři z deseti okresů: Hradec Králové, Pardubice, Náchod, Jičín, Trutnov,
Ústí n.O., Chrudim, Rychnov n. Kn., Svitavy a Semily, a ze dvanácti základních organizací ČZS.  Parkování
vozidel je zdarma. Vstupné: děti do 6 let zdarma, žáci do 15 let a ZTP 50 Kč, důchodci 80 Kč, dospělí
100 Kč, rodinné (dva dospělí + 1-4 děti) 230 Kč.

Pořadatelé zvou na tuto výstavu všechny milovníky přírody a krásy. Zváni jsou jak odborníci, tak ši-
roká veřejnost.

Josef Helmich, předseda ÚS ČZS Rychnov n. Kn.

Jak vyzrát na drahou hypotéku?
3 otázky pro finančního experta na aktuální téma.

V dnešní době jsou úrokové sazby hypoték velmi vysoké. Jaký vývoj lze očekávat do budoucnosti?
Ano, hypoteční sazby se v dnešní době pohybují okolo 6,2 % což je oproti loňskému roku obrovský
nárůst. Hypotéční trh výrazně klesá, v důsledku čehož banky přicházejí o peníze. Myslím, že v příštím roce
dojde opět ke snížení hypotéčních sazeb, což dokládá i prognóza ČNB. 

Takže co byste našim čtenářům doporučil? Vzít či nevzít? To je to oč tu běží.
Investice do bydlení se vždy vyplatí. Já osobně bych si hypotéku vzal klidně i za stávajících podmínek,
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protože ceny vstupních nákladů rostou, tím pádem nemovitosti budou dražší. To se týká hlavně novo-
staveb. Zároveň se výše možného úvěru snižuje s narůstajícím věkem a při stejné výši úvěru tak roste mě-
síční splátka. Až dojde ke snížení úrokových sazeb, lze s bankou jednat o změně úročení. Za stávající
legislativy lze úvěr předčasně splatit bez sankcí a přejít k bance s výhodnější sazbou.

Takže brát si dnes hypotéku je podle Vašeho názoru nevýhodné? Je teda lepší počkat do příštího
roku?
Z hlediska výše úroků se to tak může jevit, ale je zde i další aspekt, který je potřeba brát v potaz. Dnes
je možné předčasně vypovědět hypotéku uzavřenou po roce 2016 kdykoli a téměř bez poplatků. To se
bankám nelíbí a už je v poslanecké sněmovně návrh na novelu zákona. Je jen otázkou času, kdy bude
návrh schválen. 

Mateřská škola Solnice

Září 2022
V červnu proběhla na zahradě naší školy tradiční akce – loučení se školáky s programem na určité téma,

tentokrát „stavitelské“. Děti svým vystoupením na písničku z filmu „Ať žijí duchové“ patrně vylákaly
„skřítky zedníky“. Protože stavební ruch neustal během celých prázdnin a trval až do začátku měsíce září!

Nejdříve byla vyčištěna a opravena fasáda.
Část s obkladem z polystyrénového zateplení
si oblíbilo ptactvo a suverénně si rozšiřovalo
svá obydlí, až jejich počet překročil desítku.
Souběžně byla zahájena rekonstrukce hygie-
nického zázemí dětí v 1. a 2. třídě. Likvidace
stávajícího  zařízení  vypukla  ve  svižném
tempu, ale přes veškerou snahu se nepoda-
řilo dokončit práce k začátku školního roku.
Děti z 1. třídy mohly nastoupit bez omezení
až po 14 dnech měsíce září. Zrekonstruované
prostory WC, umýváren a také šaten prošly
opravdovou proměnou – jsou krásnější, modernější, praktičtější, ale hlavně – lépe fungují! „Skřítkové te-
saři“ asi zařídili, že prakticky před očima vyrostl během dne dřevěný přístřešek chránící nádoby na odpad
a parkující kola a kočárky před nepříznivým počasím.

Do mateřské školy je přihlášeno k docházce asi 130 dětí, včetně ukrajinských. Takže úsilí vynaložené
na rekonstrukci není zbytečné. A k tomu byl ještě v září zveleben pozemek za novým parkovištěm – upra-
ven a osázen zelení. Budete se moci přesvědčit, až se přijdete podívat na naši tradiční podzimní výstavu
/dýňovou/, která proběhne v polovině října.

Děkujeme skřítkům /nebo komu vlastně?/ za péči, pozornost a finanční prostředky. Necháme je nyní
zaslouženě odpočívat, ale ne, že by se pro ně ještě nějaká práce v budoucnu, nenašla!
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Děkujeme i rodičům za jejich vstřícnost, že ti, kteří mohli, odsunuli nástup svého dítěte do MŠ. A tě-
šíme se a doufáme, že školní rok už poběží plynule a že si ho děti i zaměstnanci užijí v klidu a ve zdraví!

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice

Začínáme!
Přestože by se mohlo zdát, že se během letních prázdnin v naší Základní škole Solnice nic neděje,

opak je pravdou. Během měsíce července i srpna došlo k vymalování a generálnímu úklidu většiny škol-
ních prostor. Byly nainstalovány dvě nové obří multidotykové obrazovky, které poslouží ke zkvalitnění
výuky dětí. Ve vstupním vestibulu do jídelny a školní družiny vzniklo místo, při jehož návštěvě se každý
dozví o sportovních i výukových úspěších současných i bývalých žáků solnické školy.

Tentokrát jsme nový školní rok zahájili ve čtvrtek 1. září 2022 v počtu 323 žáků. Na školním schodišti
se již tradičně shromáždili pedagogičtí pracovníci, rodiče a žáci. Všechny přítomné pozdravil pan starosta
Jan Hostinský a ředitel školy Luboš Klapal. Byli přivítáni noví prvňáčci, které na startu ve školním životě
povedou paní učitelky Hana Smažíková a Eva Štréglová. Učitelský sbor se rozrostl o dva nové vyučující
– Moniku Povolnou a Adama Ježka.

V září se žáci šestého ročníku zúčastnili adaptačního kurzu. Pro žáky druhého stupně proběhl exkurzní
den,  během  kterého  navštívili  Dlouhé  stráně  a  archeopark  Všestary.  Nejstarší  děti  se  zúčastnily
výukového programu v Kulturním domě Solnice Green week – Planeta Česko. Šikovní atleti nás repre-
zentovali na atletických závodech v Kostelci nad Orlicí a již poněkolikáté naše škola zorganizovala Okresní
kolo v přespolním běhu. Připravujeme se na zahájení 1. fáze rekonstrukce půdy školy za účelem vzniku
tří nových učeben.

Odstartovali jsme naplno a spoustu nabitých dnů máme před sebou. Ať jsou pro děti, rodiče i učitele
plné nového poznání, zážitků a úsměvů.

Luboš Klapal, ředitel ZŠ Solnice

Základní škola Solnice
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Sazka olympijský víceboj
V minulém školním roce se dvě družstva našich žáků probojovala do republikového finále Odznaku vše-

strannosti olympijských vítězů (OVOV) – dnes již pod názvem „Sazka olympijský víceboj“. Členy družstva
dívek byly: Aneta Drašnarová, Klára Zehetgruberová, Charlotta Tomková a Natálie Štěrbová. Za chlapce
soupeřili: Marek Beneš, Jan Moravec, Martin Holub a Matyáš Kašpar. 

Dne  7.  září  2022  se  tato  sku-
pinka dvou fotbalistů, čtyř volejba-
listů,  tenisty a  lyžaře vydala pod
vedením  pana  učitele  Součka  do
Brna na republikové finále. Do to-
hoto finále se 40 družstev probo-
jovalo na základě bodového zisku
v  desetiboji,  dalších  5  družstev
bylo  nalosováno.  My  solničtí,  ja-
kožto druzí v krajském finále, jsme
postoupili rovnou.

V prvním dni nás čekala výprava
do Brna, která byla hromadnou do-
pravou nemyslitelná – 4 přestupy a 2 výluky na trati. Dostali jsme povolení cestovat pronajatou dodáv-
kou a cesta byla nakonec opravdu příjemná. Ve středu nás čekala prezence, vyzvednutí darů od Sazky,
ubytování na kolejích VŠE v Brně a trénink slavnostního nástupu. Učitelé se povinně účastnili porady
a školení. 

Čtvrtek a pátek byly již věnovány samotnému finále. Děti vytvořily na stadionu VŠE olympijské kruhy,
vyslechly si několik proslovů významných pořadatelů a olympioniků. Do slavnostního nástupu se zapo-
jili i učitelé vytvořením čísla 2022. Po koncertu vojenské kapely z Olomouce a zaznění hymny České re-
publiky seskočilo na plochu hřiště pět parašutistů a hry byly zahájeny. 

Co nás vlastně čekalo? Celkem 10 disciplín, v nichž žáci sbírali body jak pro družstvo školy, tak pro
družstvo dívek či chlapců. Také všichni bojovali jako jednotlivci. Ve čtvrtek děti plnily prvních pět disci-
plín: běh na 60 metrů, shyby za 2 minuty, trojskok snožmo, skok daleký a skok přes švihadlo na 2 mi-
nuty. Po prvním dni se nám podařilo obsadit 33. příčku. Zvlášť pro dívky byl první den bolestivý – bolela
je kolena, kotníky.

V pátek naši žáci soutěžili v disciplínách: kliky 2 minuty, leh sedy 2 minuty, hod míčkem, hod 2 kg me-
dicinbalem a vytrvalostní disciplína (běh na 100 m nebo driblink s míčem po dobu 2 minut). Druhý den
se nám vydařil trochu lépe – poskočili jsme vpřed na výslednou 30. příčku. 

Součástí finále byl také bohatý doprovodný program. Například vystoupení a ukázky armády a poli-
cie, možnost vyzkoušet si náčiní paralympioniků, veslařská štafeta na trenažerech, basketbal, závody ko-
loběžek, focení, setkání s našimi současnými i bývalými olympioniky, prodej zboží Olympijské nadace,
jízdy na mixkolech (možnost umíchat si svůj koktejl jízdou na kole) a řada dalších akcí, které si děti do-
syta užily. 

Zbylo nám i trochu času na projížďku po Brně a návštěvu centra města. 
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Obrovskou výhodou bylo okamžité vy-
hodnocování výsledků online, díky němuž
jsme téměř ihned sledovali bodové zisky
nejen  na  stadionu,  ale  také  v  solnické
škole. Tam nás naši spolužáci mohutně
podporovali a po každé disciplíně byli zá-
sobeni  řadou  fotografií  ihned uveřejně-
ných na facebookovém a instagramovém
profilu školy. Za toto patří velký dík paní
učitelce Macháčkové. 

Doufáme, že se naši reprezentanti stali příkladem pro řadu dalších talentovaných sportovců, kteří by
rádi okusili zážitek celostátního soupeření. Těšíme se na příští účast naší školy v Sazka olympijském
víceboji. Snad se nám zase bude dařit. 

Bodový zisk v průběhu republikového finále:
Klára Zehetgruberová 6421 diamantový odznak
Aneta Drašnarová 5851 stříbrný odznak
Charlotta Tomková 5808 stříbrný odznak
Jan Moravec 6613 stříbrný odznak
Marek Beneš 7216 stříbrný odznak
Natálie Štěrbová 5026 bronzový odznak
Martin Holub 6161 bronzový odznak
Matyáš Kašpar 6237 bronzový odznak

Bodové hodnocení a příslušný odznak závisí na pohlaví a věku závodníka. Každý ze závodníků si na
konci závodů svůj odznak odnesl jako dar České mincovny. 
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Přespolní běh Solnice 21. 9. 2022
účast 11 škol - 322 účastníků

poř. kategorie II dívky

4 Martincová Kateřina

15 Luščáková Šárka

18 Novotná Kateřina

19 Dusbabová Kateřina

36 Janovcová Josefa

38 Faltová Natálie

družstvo na 3. místě

poř. kategorie III dívky

1 Letenská Lucie

24 Špůrová Nina

33 Drašnarová Edita

34 Šindlerová Evelína

37 Plachetková Sofie

50 Švorcová Viktorie

družstvo na 6. místě

poř. kategorie IV dívky

11 Tomková Charlotta

12 Součková Valerie

16 Voltrová Karolína

21 Repová Dorota

35 Krištufová Aneta

46 Kumštová Nikola

družstvo na 2. místě

poř. kategorie II chlapci

3 Nosek Adam

12 Kuchmi Artem

13 Jáneš Rudolf

21 Mihulka Sebastian

23 Nosek Alex

24 Luščák Ondřej

družstvo na 2. místě

poř. kategorie III chlapci

17 Vašátko Matěj

33 Jech Daniel

37 Štěrba Václav

44 Slovák Matěj

51 Starostenko Vladimir

družstvo na 8. místě

poř. kategorie IV chlapci

2 Beneš Marek

6 Holub Martin

9 Jelen Lukáš

37 Šeps Miroslav

39 Luščák Daniel

48 Dusílek Josef

družstvo na 4. místě

Mgr. Jan Souček, učitel TV 

Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za III. čtvrtletí roku 2022
V měsíci červnu jsme pozvali naše jubilanty z prvého pololetí letošního roku na odpolední posezení

s pohoštěním do klubovny. V 15 hod. ve středu 22. 6. 2022 se zde sešlo 12 členek a členů klubu. Byli
uvítáni předsedkyní klubu a seznámeni s připravovanými letošními akcemi. Další členky výboru podaly
všem malé pohoštění připravené jak výborem, tak i doplněné o výborné cukrářské výtvory donesené
jubilanty. Všichni si spolu rádi popovídali a po sedmnácté hodině se pomalu ubírali domů.

Opékání buřtů v květnu se muselo přeložit, proto jsme 20. července připravili toto opékání na hřišti
v Černíkovicích. Panovala v tomto období velká vedra, proto zřejmě na pěší procházku ve 14 hod. ze Sol-
nice do místa opékání dorazilo jen 6 odvážlivců. K našemu překvapení se ale nakonec na černíkovském

Klub důchodců Solnice



1 6 w w w . s o l n i c e . c z

hřišti sešlo 25 členů klubu a dvě vnoučata.
Dopravili se tam porůznu – auty, na kolech
a místní pěšky. Posezení bylo pod střechou,
na čerstvém vzduchu, ale v chládku. Bylo
možno si zde objednat pití a opečená do-
nesená uzenina chutnala též znamenitě. Se-
šlost se rozcházela až po 17 hod. Zpět do
Solnice pěšky vyrazil už jen jeden účastník.

Ve středu 27. 7. 2022 jsme pořádali tra-
diční  setkání  členů  klubu  s  posezením
u grilovaných kuřat. Akce proběhla stan-
dartně ve Společenském domě v Solnici.
Občerstvení a grilovaná kuřata nám při-
pravil personál restaurace SD pod vedením pana Ulricha. V 15 hod. uvítala všechny předsedkyně klubu
paní Alena Martincová a seznámila stručně přítomné s činností a plány klubu. Pak předala slovo paní
Suché, která nám představila Občanskou poradnu, na kterou se mohou senioři v případě potřeby obrá-
tit. Pro připomenutí akcí z minulých let bylo opět přichystáno krátké promítání z činnosti klubu. K pří-
jemnému posezení a popovídání nám pustil pan Kouřím podkres příjemné hudby. Sešlo se 100 členů
klubu. Někteří se z vážných důvodů omluvili, těm bylo kuře doneseno domů.

Další pěší výlet ukončený opékáním uze-
niny se uskutečnil dne 10. 8. 2022. Ze Sol-
nice pěšky vyrazilo opět pouhých 7 lidí. Na
ještětickém hřišti za restaurací Hanička se
ale  nakonec  sešlo  22  dospělých  a  jeden
vnouček. K naší potěše nás navštívili poli-
cisté z rychnovského oddělení se svými slu-
žebními  psy.  Velice  poutavě  povyprávěli
o své práci, o výcviku služebních psů i osob-
ních vztazích k těmto zvířecím příslušníkům
policie.  Svoji  práci  se  svými  psy  ukázali
i prakticky. Ocenili jsme připravenost nejen
policistů, ale i těchto psů, kteří i ve velkém

horku plnili zcela bezchybně svoji úlohu jak při ukázce výcviku, tak i při ukázce zadržení pachatele. Poté
se důchodci odebrali k ohništi, aby si opekli donesenou uzeninu, občerstvili se mokem nabízeným re-
staurací a hlavně si popovídali. K večeru se porůznu odebírali ke svým domovům pěšky, na kolech či
autem.

V blížícím se konci prázdnin, 24. srpna, odvezl pan Vavera svým autobusem 30 účastníků zájezdu do
Letohradu na prohlídku Muzea řemesel. Zde se skupina rozdělila, jedna parta si prohlédla všeobecnou
expozici o všech možných řemeslných činnostech, druhá skupinka odešla s průvodcem na prohlídku
techniky a řemesel zaměřenou více na výrobu větších celků. Zde se díky výbornému průvodci dozvěděli
o některých již zaniklých činnostech a mohli i vidět některé stroje v chodu. Po prohlídce se opět všichni
sešli, aby se v restauraci přímo v objektu naobědvali. Po obědě se přešlo k letohradskému vlakovému
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nádraží, kde na nás čekal autobus. Přejeli jsme za obec Horní Čermná na Mariánskou horu, kde jsme se
prošli kolem křížové cesty lemované památnou alejí lip. Zajímavý kostel byl ale zavřený, což byla škoda.
Někteří se pak vydali pěšky na nedalekou
rozhlednu  Mariánku,  aby  vyšlapali  94
schodů  na  její  vršek.  Viditelnost  nebyla
nijak dobrá vzhledem k počasí, ale i tak to
stálo zato. Poslední přejezd autobusem byl
do Chocně, kde byl volný rozchod. Většina
se odebrala do cukrárny, aby se „odměnili“
za  celodenní putování po  zajímavostech.
Někteří si prohlédli střed města a jeho upra-
vené domy. Jeden důchodce dal přednost
prohlídce  zrestaurované  zámecké  kaple
a místnímu muzeu v choceňském zámku,
kde byla speleologická výstava. V 17 hod. byl odjezd směr Solnice. Všichni se spokojeně navrátili do
svých domovů s vyhlídkou dalšího výletu do Prahy.

Ten se uskutečnil 13. 9. 2022. V počtu 33 osob jsme absolvovali předposlední výlet klubu důchodců
za zajímavostmi do Prahy. Plány jsme měli veliké, proto jsme měli pomocnici, skvělou průvodkyni paní
Evu Preclíkovou. Navštívili jsme zde Muzeum medúz s 38 akvárii plných drobných živočichů s jednodu-
chou stavbou těla, ale s krásným pohybem a rozmanitostí. Další naše kroky vedly na Vyšehrad, kde jsme
si prohlédli všechny pamětihodnosti tohoto místa, jako je bazilika sv. Petra a Pavla, vyhlídka, Slavín. Vše
bylo doplněno výkladem průvodkyně. Následoval přesun na Výtoň do Vorařské celnice – muzea. Expo-
zice v historickém domě pojednávala o práci vorařů, stavbě a cestě vorů, o tradicích s tímto oborem spo-
jených. Odtud jsme dojeli tramvají do centra na Václavské náměstí a došli do Havelské jídelny na chutný
oběd. Františkánskou zahradou a kolem kostela Panny Marie Sněžné jsme se vraceli opět do centra.
Uskutečnili  jsme  prohlídku  kostela  sv.  Cyrila  a  Metoděje  a  krypty.  Zde  zahynuli  naši  parašutisté
v  květnu  1942,  po  atentátu  na  Heindrycha.  Prošli  jsme  ke  Karlovu  náměstí,  nahlédli  do  kostela
sv. Lajoly a Reslovou ulicí přešli k Vltavě. Nedaleko Jiráskova náměstí byl na nábřeží vidět i nově umís-
těný obrovský zvon, ulitý na připomenutí více jak 9000 zvonů, ukradených za 2. světové války Němci
z našich kostelů. Po jejich roztavení byly použity k výrobě zbraní. Po mostu Legií jsme přešli přes Vltavu,
kde jsme čekali na autobus, který nás dopravil domů. Podařilo se nám celý náš plán uskutečnit, přálo nám
i počasí. Nachodili jsme poměrně dost kilometrů po pražské dlažbě a naše nohy to pocítily.

V období duben až srpen se někteří naši členové klubu zúčastnili akce, jež nebyla organizována klu-
bem, ale Gminou Kłodzko ve spolupráci s Mikroregionem Bělá. Zastupovali obec Solnici jakožto člena
Mikroregionu. Další zástupci obcí Skuhrov n. Běl., Kvasin a Bílého Újezdu byli též zapojeni do tohoto
projektu. Ten měl název POHYB JE ZDRAVÍ - JDĚTE ZA SVÝM SOUSEDEM. Uskutečnilo se 5 Workshopů
v Polsku a závěrečný, hodnotící, ve Skuhrově n. Běl. Účastníci se v jednotlivých etapách seznamovali se
zdravou výživou, měli za úkol uvařit některé z vybraných zdravých jídel a věnovali se hlavně pohybu
venku, při výuce správné chůze nordic walking. Též si zasoutěžili s mládeží při tradičním sportovním dni
v Jaszkowej Dołnej. Přivezli jsme si odtamtud několik cen, např. ze Solnice Jana Letenská za třetí místo
v jednotlivcích, Kvasiny měly účastnici v družstvu na třetím místě a Bílý Újezd člena v družstvu vítě-
zném. Ukončení celé akce bylo ve Skuhrově n. Běl., kde byli všichni účastníci nakonec odměněni malým
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dárkem a diplomem o absolvování projektu. Pokud by se opět nějaký podobný projekt konal, bylo by
dobře se opět zúčastnit. Poznali bychom nejen nová místa v sousedním Polsku, ale i nové lidi, jejich
mentalitu a navázali nová přátelství.

Náš klub v letošním roce ještě uskuteční poslední autobusový výlet. Tradičně vyjedeme za nákupy do
městečka Kudowa-Zdrój. Těšíme se na váš zájem. Ostatní aktivita do konce roku bude směřována do
různých menších projektů konaných v naší klubovně, případně ve SD v Solnici. Rádi bychom uvítali vaše
návrhy, o co by byl zájem, abychom v příštím roce více využívali naši klubovnu. Je třeba vybírat činnosti,
které jsou uskutečnitelné v počtu cca 10-20 lidí. Musíme respektovat kapacitu klubovny i požadavky
případných lektorů.

Těšíme se i nadále na váš zájem. Nebráníme se ani připomínkám či kritickým názorům, pomáhá to ke
zlepšování naší práce.

Ladislav Hradecký za výbor klubu

Nový rok, jaký Solnice nezažila
V neděli 8. ledna 2023 se ve Společenském domě Solnice uskuteční koncert Novoměstské filharmo-

nie (NoFi), který bude věnován dílu dvou našich nejslavnějších skladatelů klasické hudby.

Jak na nový rok, tak po celý rok, praví známé rčení. Novoměstská filharmonie vám nabízí možnost za-
hájit rok 2023 prvotřídním kulturním zážitkem. Osmdesátičlenný orchestr z Nového Města nad Metují
zahraje na lednovém koncertu tři části z cyklu Má vlast Bedřicha Smetany. Následovat budou čtyři Slo-
vanské tance Antonína Dvořáka.

A proč se na mladé muzikanty pod vede-
ním dirigenta Marka Klimeše vypravit? No-
voměstská  filharmonie  si  jako  své  hlavní
poslání  vytyčila  šířit  lásku  ke  klasické
hudbě. Ačkoliv  se v Solnici představí po-
prvé, bylo to právě jejich nadšení, sehranost
a umělecké kvality, které orchestru umož-
nily koncertovat na mnoha evropských i do-
mácích  festivalech  (např.  Musica  Festa
Florence, Smetanova Litomyšl). NoFi ale ne-
zapomíná ani na svůj domovský region a po
koncertech v Novém Městě nad Metují, Dobrušce a Pardubicích zamíří během svého turné i do Solnice.

A vy můžete být u toho. Předprodej vstupenek bude zahájen 1. 11. 2022 na webu www.kulturasol-
nice.cz. Klasická hudba, mladí muzikanti, Smetana a Dvořák – tuhle kombinaci by byla škoda si nechat
ujít, nemyslíte? Pokud jste odpověděli kladně, těšíme se na vás už 8. ledna 2023 ve Společenském domě
Solnice.

Text: Jiří Švanda, foto: Vlaďka Jandíková

Kultura Solnice
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Sportovní klub Solnice, oddíl atletiky
hledá dobrovolníky z řad veřejnosti na spolupráci v oblasti pohybové aktivity

dětí a mládeže. Možnost dalšího vzdělávání, absolvování seminářů či trenérských
kurzů…

Máte rádi pohyb a sport? Záleží Vám na aktivním trávení volného času dětí?
Přidejte se k nám!

Více informací na emailu atletika@sksolnice.cz nebo tel. 491 512 655.

Sportovní klub Solnice

Sportovní klub Solnice, oddíl kuželek
Začátkem srpna, po kuželkářských prázdninách, zahájili kuželkáři přípravu na nový ročník soutěží.

Od 11. do 30. srpna proběhl už tradiční turnaj Solnický trojboj pro hráče SK Solnice a Solnické ligy ne-
registrovaných. Hrálo se v disciplínách 60 hodů do plných, 60 hodů dorážky a 60 hodů sdružených. Cel-
kem se turnaje zúčastnilo 41 hráčů. V jednotlivcích zvítězil FILIP Libor z Rychnova, v ženách GAJDOVÁ
Alena ze Solnice a mládež ovládl KOZEL Martin ze Solnice. Vítězové jednotlivých disciplín: 60 hodů do
plných Nosek P., 60 hodů dorážky Stejskal R. a 60HS Filip L. 

Pro zkvalitnění přípravy a vedení hráčů se naši trenéři zúčastnili školení trenérů v Hradci Králové. Sou-
částí školení bylo také seznámení s nejnovějšími metodami tréninku, které vycházejí z aktuálních mezi-
národních trendů.   

Mládež zahájila přípravu v nezměněném počtu, na rozdíl od některých oddílů v okrese, které se po-
týkají s úbytkem členské základny. Přípravným turnajem byl 8.ročník Memoriálu Vladimíra Martince pro
dorost a žactvo hraný ve dnech 9. - 11. září 2022. Turnaj zorganizoval oddíl kuželek SK Solnice. Celkem
se zúčastnilo 22 hráčů ze Solnice, Třebechovic a Rybníka v disciplíně 60HS. V dorostu zvítězil HANUŠ
Tomáš z Třebechovic a v žactvu CHRAMOSTA Vít z Třebechovic. 

Věřím, že dobrá příprava se odrazí ve výsledcích v nové sezóně. Děkuji všem trenérům za odvedenou
práci.

Vl. Sonnevend, předseda oddílu kuželek

Celostátní kolo barevného mini
Ve dnech 4. - 5. června proběhlo v Karlových Varech Celostátní kolo barevného minivolejbalu za účasti

110 týmů z mnoha koutů naší republiky. Akci pořádal Český volejbalový svaz a VK Karlovarsko. Pro
sportovce bylo připraveno 18 minivolejbalových hřišť.

Náš klub jela do lázeňského města reprezentovat dvě družstva. Oranžové: Maty Moravec a Zuzka
Chlumecká. Červené: Kačky Martincová a Dusbabová. Odjez byl už v pátek a spalo se na VŠ kolejích.

Volejbalový klub Auto Škoda Kvasiny
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V sobotu ráno týmy obdržely trička příslušných
barev a volejbalová zábava mohla začít. Zápas stří-
dal zápas, na hřištích bylo i přes hudbu z reproduk-
toru slyšet povzbuzování, ale i fandění přítomných
trenérů a rodičů. Jediným menším škraloupem na
tomto  dni  byla  odpolední  nepřízeň  počasí,  která
sportovce vyhnala z hřišť a pořadatelé po domluvě
s trenéry byli nuceni zbývající 4 kola ze soboty pře-
sunout na neděli. Nicméně chlapci a děvčata ne-
smutnili, protože v rámci tohoto víkendového svátku
volejbalu byla i možnost zúčastnit se a zafandit če-
ským hráčům a hráčkám národních týmů při zápa-
sech Golden Europen League v blízké Hale míčových
sportů, kteří se jim odměnili za jejich hlasitou pod-
poru vítězstvími v obou zápasech.

Nedělní ráno začalo oproti plánu o něco dříve, aby
se dohrály zápasy z předešlého dne, po jejich do-
hrání tento turnaj navštívili hráči českého reprezen-

tačního týmu. Během pár vteřin byli reprezentanti v obležení nadšených dětí, žádajících o podpis na
předem rozdané kartičky a trička. Po společné fotografii všech účastníků turnaje s hráči reprezentace
mohly začít boje ve finálových skupinách o konečné pořadí. I přes únavu z předešlého dne chlapci i dívky
předváděli úžasné výkony a mnozí se zlepšovali zápas od zápasu.

Naše  obě  družstva  v  základ-
ních  skupinách všechny  své  zá-
pasy  vyhrála!  V  neděli  tak
bojovali ve finálových skupinách
„A“ o celkové vítězství v turnaji.
Matymu a Zuzce se to povedlo,
ani  v  neděli  nepoznali  co  je  to
prohrát a zaslouženě celý turnaj
vyhráli 1. místo! Červené Kačky
měly smůlu v jednom zápase, kde
prohrály a obsadily také výborné
2. místo. Děti při vyhlašování do-
staly  pamětní  medaile,  diplom,
volejbalový sešit a něco na zub.

První a druhé místo na republikovém turnaji je opět výborná vizitka kvasinského volejbalu, který byl
vidět i tak daleko. Byl to vůbec nejvzdálenější výjezd na turnaj, který jsme s dětmi absolvovali, ale vyplatil
se. Děkuji rodičům, kteří jeli své volejbalisty podpořit. Poslední letošní turnaj je opět republikový, ten-
tokrát jedeme do Prahy. Tak držte palce!
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Celostátní turnaj barevného minivolejbalu Praha
V termínu 18. – 19. 6. 2022 se uskutečnil v našem hlavním městě třetí finálový republikový turnaj

v barevném minivolejbale. Do Prahy se sjelo celkem 194 družstev!! Co do kvality soupeřů to byl jedno-
značně nejlepší turnaj, kterého jsme se zúčastnili. Hrálo se na hřištích SK Meteor. Náš VK jela do Prahy
reprezentovat tři družstva. Oranžové „A“ Maty Moravec a Zuzka Chlumecká. Oranžové „B“ Karolína
Kopecká a Adam Vavera  a „červené“ Kačky Martincová a Dusbabová.

V sobotu ráno týmy opět obdržely trička příslušných barev
a mohlo se začít. Celý víkend, hlavně neděle, byl ve znamení
velkých veder. V sobotu se ještě hrálo na 10 min. Všechna
naše družstva bojovala statečně a na konci dne na tom byla
úplně stejně. Ze sedmi zápasů všichni jeden prohráli. Štěstí
měli Maty se Zuzkou, protože soupeře, se kterým měli v zá-
kladní skupině stejně bodů, porazili, a proto postoupili z prv-
ního  místa.  V  neděli  tak  mohli  hrát  o  vítězství  v  turnaji.
Ostatní dvě družstva prohrála s vítězem své skupiny. Skon-
čila tak po základních skupinách na druhých místech a v ne-
děli hrála o 8. - 14. místo.

Neděle nás opět přivítala horkem. Jelikož teploty vystoupaly
okolo 38 ºC, pořadatelé zkrátili hrací čas na 7 minut. Našim
dětem teplo nevadilo a praly se více se soupeři než s počasím.
Maty se Zuzkou hráli ve skupině o celkové vítězství a musím
uznat, že předvedli naprosto dokonalý výkon. Zvláště s kluky
z Brániku, kteří letos ještě neprohráli, se rozhodovalo až na

konci časového limitu. Nakonec jim naše družstvo uštědřilo první letošní porážku a to 9:8!! A protože
i ostatních pět zápasů vyhráli, nebylo pochyb o tom, kdo opět opanuje oranžovou barvu na republice.
Po Karlových Varech vítězí Maty se Zuzkou i v Praze!!!!! Stávají se tak neoficiálními mistry ČR v oran-
žovém minivolejbale!! Obrovská gratu-
lace.  Druhému  družstvu,  Karolíně
s Adamem, se v neděli až tolik nedařilo,
vybojovali  si  14.  místo.  V  oranžové
barvě se zúčastnilo 42 družstev z ČR.
Kačky si také bohužel v neděli vybraly
slabší den.  I  tak  skončily na pěkném
11.  místě  ze  43  družstev  v  červené
barvě. 

Moc  děkuji  všem  rodičům  za  do-
pravu,  ale  i  za  morální  a  psychickou
podporu  svých  dětí. Tak  velký  turnaj
v takovém vedru – klobouk dolů. Díky!
Na závěr chci moc poděkovat obci Kva-
siny za podporu!!
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Olympiáda dětí a mládeže
Olympiáda dětí a mládeže je republiková soutěž krajských výprav od roku 2003 a je určena mladým

sportovcům ve věku od dvanácti do šestnácti let, v kategoriích mladších a starších žáků a žákyň. Spor-
tovcům navozuje atmosféru opravdových olympijských her. Mladí účastníci nejsou ochuzeni o zapálení
olympijského ohně, slavnostní ceremoniály, soužití v olympijské vesnici nebo složení olympijské přísahy.

V minulosti unikátní atmosféru zažila řada dnes úspěšných sportovců, jako jsou například Ester Ledecká
či Josef Dostál. Hlavní poselství projektu je přinést životní zážitek mladým sportovcům, jejich vrstevní-
kům, rodičům i veřejnosti, aby se pohyb stal a zůstal součástí jejich života.

Motivace ke sportu je jedním z hlavních cílů projektu, což potvrzuje i předseda ČOV Jiří Kejval. „Olym-
piáda dětí a mládeže je pro Český olympijský výbor nejvýznamnější akcí pro mládež. Díky své jedinečné
atmosféře, která přibližuje dětem skutečné Hry, dokáže účastníky ve sportu dále motivovat. Mám ra-
dost, kam se od roku 2003 tato akce posunula.“

ODM je projektem Českého olym-
pijského výboru, který si ke spo-
lupráci  vybírá  jako  pořadatele
jednotlivé  kraje.  Olympiády  se
odehrávají v dvouletých cyklech
a střídá se jejich letní a zimní po-
doba.

Jednotlivé výpravy sestavují pří-
slušné krajské úřady na základě
nominačních kritérií jednotlivých
sportovních svazů.

Od 26. do 30. června, bylo roz-
dáno 636 sad medailí, soutěžilo
téměř  3600 mladých nadějí
v Olomouckém kraji na Hrách X. letní olympiády dětí a mládeže. V Olomouci, Prostějově, Přerově, Uni-
čově, Kojetíně a Velké Bystřici zápolily výběry čtrnácti krajů České republiky ve dvaceti různých spor-
tech. Celkové hodnocení ovládli sportovci z Jihomoravského kraje.

Na této vrcholné akci reprezentovali Královehradecký kraj dva členové našeho VK: jako libero
NASTOUPIL DO VŠECH SEDMI ZÁPASŮ Jan Moravec a jedním z trenérů byl Martin Moravec.

Celkově si náš krajský volejbalový tým vedl skvěle! V základní skupině se umístil na 3. místě hned za poz-
dějšími finalisty z Olomouckého a Jihočeského kraje. Náš závěrečný zápas byl o 5. – 6. místo proti Stře-
dočeskému kraji. Po velkém boji a úmorném vedru v hale jsme prohráli v tiebreiku 1:2. Celkové 6. místo
je skvělé. Celý týden jsme si s kluky v Olomouci náramně užili, byl to pro ně nezapomenutelný zážitek!!

Martin Moravec
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V sobotu, 10. 9. 2022, zorganizovala MO ČRS Solnice ve spolupráci s Kulturní komisí obce Kvasiny
dětské rybářské závody na obecním rybníku v Kvasinách. Mladí rybáři soutěžili ve dvou kategoriích – re-
gistrovaní a neregistrovaní tzv. příchozí. Kategorie příchozích je otevřena pro všechny děti, které nechodí
do rybářského kroužku, ale chtějí si vyzkoušet lov ryb. 

Letošního  ročníku  závodů  se
zúčastnilo  celkem  25  lovících,
z toho registrovaní: 16 rybářů a pří-
chozí: 9 dětí. Přestože byl obecní
rybník před závody dobře zarybněn
kaprem,  úlovků  bylo  poskromnu.
Pouze 9 lovích se mohlo pochlubit
úlovkem.  Pravděpodobným  důvo-
dem byla změna počasí, kdy došlo
před závody k výraznému ochlazení
oproti  předchozím  dnům.  Přesto
vítěz registrovaných rybářů Tomáš
Dvořáček  nachytal  163  cm  ryb,
včetně největší chycené ryby dne, amura obecného o délce 69 cm. Na druhém místě se umístil Luščák
Jan s výkonem 155 cm a třetí skončil Pavel Rozínek s 99 cm. Kategorii příchozích ovládla Šárka Luščá-
ková s výkonem 84 cm a na druhém místě byla Viktorie Ryšavá s 40 cm, třetí místo nebylo uděleno. Po
skončení lovu bylo pro lovící připraveno občerstvení, které zajistila Kulturní komise obce Kvasiny. Všichni
účastníci obdrželi věcné ceny, které byly pořízeny za podpory města Solnice a obce Kvasiny.

Pro děti se zájmem o rybaření doplňuji, že náš rybářský kroužek již zahájil svoji činnost ve školním roce
2022/23, více informací naleznete na našich stránkách http://mo-solnice.wz.cz (sekce Zpravodaj 2022)
a nebo u vedoucího kroužku p. Michaličky, tel.: 731 921 802.

Na závěr děkuji všem za účast, městu Solnice a obci Kvasiny za podporu mladých rybářů. Zároveň
zveme na další ročník, který proběhne příští rok ve stejném ternímu, tzn. druhou zářiovou sobotu 2023.

Milan Hrubý, jednatel MO ČRS Solnice

Rybáři Solnice

20.06. 21:16 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána k požáru, který byl signalizován čidlem EPS v objektu supermarketu TESCO
v Rychnově nad Kněžnou. Po příjezdu na místo události a provedeném průzkumu bylo zjištěno, že došlo
k technické poruše na systému EPS. Jednotka byla VZ až do vyřešení problému ponechána na místě
události jako záloha. Následně se po dohodě s VZ vrátila zpět na svou základnu. Výjezd byl kvalifikován
jako planý poplach.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

Hasiči Vás informují
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30.06. 06:54 Dopravní nehoda – Lokot
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na komunikaci
č. 3211 před obcí Lokot. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že vozidlo
dostalo na mokré vozovce smyk a skončilo v příkopě. Na místě se nacházely tři zraněné osoby, které byly
v péči ZZS. Jednotka ve spolupráci s HZS RK provedla na vozidle protipožární opatření. Dále na pokyn
VZ řídili členové jednotky provoz na komunikaci. Po odjezdu vozidel ZZS a příjezdu Policie ČR se jednotka
po dohodě s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

30.06. 14:59 Planý poplach – Kvasiny
Jednotka byla vyslána k požáru do výrobního závodu Škoda Auto Kvasiny, který byl signalizován čidlem
EPS. Před příjezdem na místo události byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS
HZS KHK, že je na místě již podniková jednotka a že se, po provedeném průzkumu, jedná o planý po-
plach. Vzhledem k tomu, že se jednotka již nacházela před branou závodu, dojela na místo události a po
dohodě s VZ se vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny

15.07. 11:20 Technická pomoc – Solnice
Jednotka byla vyslána do rodinného domu v Zámecké ulici v Solnici, kde na paní spadla akumulační
kamna. Po příjezdu na místo události bylo zjištěno, že hlavní vchod do domu je uzamčen. Po zpřístup-
nění objektu jedním členem jednotky byla v kuchyni nalezena osoba, která měla na nohách převrácena
akumulační kamna. Členové jednotky kamna postavili a ve spolupráci s jednotkou HZS RK provedli
prvotní ošetření zraněné osoby. Po příjezdu ZZS jednotka spolupracovala při dalším lékařském ošetření
a následně pomohla s transportem zraněné osoby do vozidla ZZS. Po odjezdu vozidla ZZS se jednotka
po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

18.07. 09:56 Planý poplach – Lipovka
Jednotka byla vyslána do Lipovky k dopravní nehodě osobního vozidla, která byla hlášena systémem
eCall. Před příjezdem na místo události byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS
HZS KHK, že v prostoru servisu došlo k svévolnému spuštění tohoto systému, a tudíž se jedná o planý
poplach. Jednotka se po dojezdu na místo události a po dohodě s VZ vrátila zpět na svou základnu. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

19.07. 09:52 Požár – Lipovka
Jednotka byla vyslána k požáru travního porostu, ke kterému došlo v areálu společnosti M.Preymesser
logistika Lipovka. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že vlivem pádu
elektrického vedení došlo k požáru trávy. Jednotka byla s vozidlem CAS15 MB ponechána na místě udá-
losti jako záloha, vozidlo CAS32 T148 bylo ihned po příjezdu na místo události vráceno zpět na svou
základnu. Vzhledem k tomu, že se jednalo o požár malého rozsahu, bylo VZ rozhodnuto, že na místě
zůstane jen jednotka HZS RK, která vyčká příjezdu pohotovostní služby ČEZ a naše jednotka se i s dru-
hým vozidlem vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, JSDH Lipovka
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25.07. 15:46 Požár – Voděrady-Uhřínovice
Jednotka byla vyslána do Uhřínovic, kde došlo na poli k požáru balíkovacího stroje. Po příjezdu na místo
události již prováděla hasební práce jednotka z Voděrad. Naše jednotka zůstala na místě jako záloha pro
případné rozšíření požáru na strniště. Po lokalizaci požáru se jednotka na pokyn VZ vrátila zpět na svou
základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK 

05.08. 08:55 Dopravní nehoda – Skuhrov nad Bělou
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě autobusu
a jednoho osobního vozidla, ke které došlo na ko-
munikaci č. 321 za Skuhrovem nad Bělou směrem
na Deštné v Orlických horách. Po příjezdu na místo
události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že
došlo ke střetu obou vozidel, kdy autobus zůstal
stát na komunikaci a osobní vozidlo částečně mimo
komunikaci. Komunikace byla zcela neprůjezdná.
Na místě již byla posádka ZZS, která měla v péči
jednu zraněnou osobu. Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody a provedla na osobním vozidle pro-
tipožární opatření. Po odjezdu vozidla ZZS a příjezdu Policie ČR se jednotka po domluvě s VZ vrátila
zpět na svou základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

12.08. 08:58 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou-Dlouhá Ves
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo v Rychnově nad Kněžnou
v části Dlouhá Ves. Při jízdě na místo události byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem
KOPIS HZS KHK, že se jedná o nehodu menšího rozsahu, kdy síly a prostředky na místě zásahu stačí
a naše přítomnost není nutná. Jednotka se v Lipovce otočila a vrátila se zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

28.08. 09:26 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho
osobního vozidla, ke které došlo v ulici Kolowrat-
ská v Rychnově nad Kněžnou. Po příjezdu na místo
události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že
se řidič při průjezdu levotočivé zatáčky dostal s vo-
zidlem  mimo  komunikaci,  následně  narazil  do
stromu  a  betonové  zdi  a  zůstal  stát  s  vozidlem
mimo komunikaci. Jednotka zabezpečila místo do-
pravní nehody, provedla na vozidle protipožární
opatření a zkontrolovala ho proti úniku provozních kapalin. Po převzetí místa události Policií ČR se jed-
notka po dohodě s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny
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29.08. 11:20 Dopravní nehoda – Lokot
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na křižovatce silnic
č. 321 a č. 3211 v katastru obce Lokot. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjiš-
těno, že z důvodu nedání přednosti v jízdě došlo ke střetu dvou osobních vozidel. Obě vozidla zůstala
po střetu stát na komunikaci. Dvě zraněné osoby měla v péči ZZS. Jednotka na pokyn VZ prováděla
řízení provozu na komunikacích. Po zadokumentování dopravní nehody Policií ČR pomohla jednotka
s odstraněním havarovaných vozidel mimo komunikaci a s jejím následným úklidem. Po ukončení zásahu
se jednotka vrátila zpět na svou základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

05.09. 05:22 Požár – Deštné v Orlických horách
Jednotka byla vyslána k požáru rekreační chalupy
do  Deštného  v  Orlických  horách,  místní  části
Luisino údolí. Po příjezdu na místo události zde již
zasahovalo několik jednotek PO. Členové jednotky
na  pokyn  VZ  prováděli  hašení  na  jednotlivých
proudech, kde střídali již zasahující hasiče. Vzhle-
dem k velkému zakouření probíhalo hašení v dý-

chací technice. Následně se jednotka podílela na
rozebírání střešní konstrukce. Z vozidla CAS32 T148
byla doplňována voda do jednotlivých zasahujících
cisteren. Po cca 5,5 hodinách zásahu, kdy došlo na
místě události k redukci sil a prostředků, se  jed-
notka vrátila zpět na svou základnu. Cestou na zá-
kladnu bylo vozidlo CAS32 T148 doplněno vodou.

Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, HZS
KHK – stanice Dobruška, JSDH Deštné  v Orlických horách, JSDH
Olešnice v Orlických horách, JSDH Orlické Záhoří, JSDH Bohdašín,
HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny

09.09. 10:58 Požár – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána do ul. Mírová v Rychnově nad Kněžnou
k požáru bytového domu. Po příjezdu na místo události bylo pro-
vedeným průzkumem zjištěno, že hoří v jednom z bytů ve čtvr-
tém podlaží. Část  jednotky  ve  spolupráci  s Policií  ČR a  členů
ostatních zasahujících jednotek prováděla evakuaci osob a zvířat.
Celkem bylo evakuováno 20 osob a dva psi. Další členové jednotky
prováděli hašení pomocí jednoho proudu „C“, který byl natažený
vnitřkem budovy po schodišti. Vzhledem k silnému zakouření
vnitřních prostor domu byl celý zásah prováděn v dýchací tech-
nice. Po likvidaci požáru se jednotka vrátila zpět na svou základnu.
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Po cestě na základnu jednotka vyložila použitou dýchací techniku k naplnění na stanici HZS v RK.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, JSDH Lipovka

12.09. 05:16 Dopravní nehoda – Bílý Újezd
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na komunikaci
č. I/14 mezi Bílým Újezdem a Podbřezím. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjiš-
těno, že došlo ke střetu osobního vozidla se zvěří. Na místě již zasahovala jednotka HZS KHK stanice Dob-
ruška. Vzhledem k tomu, že síly a prostředky na místě nehody byly dostačující, jednotka se po dohodě
s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice Dobruška, HZS KHK – stanice RK

František Hovorka, velitel JSDH

Historie

100. výročí odhalení pamětní desky Karla Vašátka v Litohradech  
Dne 9. července letošního roku uběhlo sto let od odhalení pa-

mětní desky legionáře a zborovského hrdiny Pplk. Karla Vašátka,
jehož osud je svázán i s městem Solnice. K tomuto významnému
výročí uspořádalo Muzeum a galerie Orlických hor v Rychnově
nad Kněžnou ve spolupráci s Československou obcí legionářskou
vzpomínkovou akci, během níž byla navštívena všechna místa
spojená s osobou K. Vašátka.

Vzpomínkový program započal úderem 13 hodiny na solnic-
kém náměstí úvodním proslovem muzejní pracovnice Mgr. Mar-
tiny Marxové a starosty města Ing. Jana Hostinského. Poté se
účastníci akce pod vedením uniformované stráže praporu jed-
noty Československé obce legionářské a pana starosty vydali
Vašátkovou ulicí, která byla rovněž na počest zborovského hr-
diny přejmenována v roce 1922, směrem do Litohrad k rodnému
domu čp. 19. Zde proběhla přednáška Radka Vorla a Petra Čížka
z Československé obce legionářské o životě Karla Vašátka a bitvě u Zborova. Právě v rámci pětiletého vý-
ročí této významné bitvy i dějinné události pro vznik samostatného Československa byla roku 1922 od-
halena litohradská pamětní deska. Dle dobových novin se  jednalo o událost velkého významu. Její
program byl několikrát anoncován a také byly vypravené speciální vlaky mezi Rychnovem nad Kněžnou
a Solnicí, odkud taktéž odcházel průvod účastníků. O jejich počtu svědčí i dobový snímek ze sbírek rych-
novského muzea. 

Po čestné stráži a položení věnce u pamětní desky na rodném domě se vydal uniformovaný průvod
s účastníky akce ve stopách Karla Vašátka zpět do Solnice k domu čp. 42, kde prožil své mládí. Poté bylo
pokračováno na solnický hřbitov k hrobce rodiny Vašátkových. Ačkoliv Karel Vašátko zemřel 9. ledna
1919 po těžké operaci zranění lebky, které utržil v bitvě u Zborova, v Čeljabinsku, jeho ostatky byly v roce

Pplk. Karel Vašátko



2 8 w w w . s o l n i c e . c z

1933  přeneseny  do  nově  vybudova-
ného Památníku osvobození v Praze na
Vítkově. Odtud však byly bez publicity
během nacistické okupace roku 1940
převezeny  právě  do  rodinné  hrobky
v Solnici. Na tomto hřbitově je taktéž
pohřben synovec Karla Vašátka, Alois
Vašátko,  který  byl  vojenským  letcem
v druhé světové válce.

Za  pomoc  při  přípravách  a  realizaci
akce děkujeme městu Solnice, rodině
Linhartově a paní Tošovské.

Mgr. Martina Marxová, Muzeum a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Odhalení pamětní desky Karla Vašátka v Litohradech 9. července

Hrdinové z Litohradů I 
Podplukovník Karel Vašátko  
Rodina a mladá léta

Rod Vašátků se připomíná v kraji mezi Solnicí a Rychnovem nad Kněžnou dlouhou dobu. Děd Karla
Vašátka Jan Vašátko pocházel z Domašína u Solnice, kde se narodil 29. 10. 1810. Svoji domašínskou use-
dlost později směnil s jakýmsi Pavlem za statek čp. 18 v Lipovce, když součástí směny byl „přídanek“ jed-
noho  bochníku  chleba.  Protože  to  bylo  ještě  za  časů  roboty,  byl  k  této  směně  zapotřebí  souhlas
rychnovské vrchnosti. Tento Jan byl dvakrát ženatý. Jeho první ženou byla Anna, rozená Krulichová ze
Svinného, se kterou měl 3 děti. Prvorozeným byl syn Jan, otec našeho Karla. Druhá Janova žena pochá-
zela z rodiny Pavlových z Lokota, s tou měl dalších 12 dětí. Jedním z těchto dvanácti byl onen „ruský“
strýc Karel, o kterém bude hovořeno dále.

Karlův otec, jak již uvedeno, po svém ro-
diči jako prvorozený pojmenovaný také Jan,
se narodil v Lipovce dne 16. 9. 1834. Ve
svých  19  létech,  18.  2.  1853,  se  žení
s Annou, rozenou Rolečkovou z čp. 19 v Li-
tohradech,  kam se přiženil.  S ní měl dvě
dcery. Annu, která se provdala za Ehla do
Brocné a která zemřela mladá v roce 1874
a  Barborou,  provdanou  Hruškovou,  žijící
v Solnici. První manželka Anna umírá a Jan
se  žení  znovu.  Tentokrát  je  jeho  druhou
manželkou Kristina, rozená Biedermannová,
pocházející  ze  smíšené  česko-německé
rodiny  truhláře  Biedermanna  z  Ochoze

Čestná stráž u pamětní desky Karla Vašátka
na rodném domě v Litohradech čp. 19
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u Liberka. Její matka byla Češka, rozená Šmiková, z osady Jaroslav, dnes součásti Javornice. Se svou dru-
hou ženou měl Jan dalších 11 dětí, 9 synů a 2 dcery. Jak už to tak v těch dobách chodilo, 5 jich zemřelo,
buď hned po narození, nebo v raném dětském věku. Náš Karel byl sedmým v pořadí narozených. 

Dědicem statku čp. 19 v Litohradech se stal
Josef, jako nejstarší z chlapců. Nejmladší Kar-
lův sourozenec, Václav Vašátko, byl také ruský
legionář, jak uvádím dále. Po návratu do vlasti
zůstal v armádě a dosáhl hodnosti plukovníka
u horského pěšího pluku 4 v Jelšavě na Slo-
vensku. Ale to už předbíháme.

Náš hrdina Karel Vašátko se narodil 13. čer-
vence 1882. Do obecné školy chodil do Sol-
nice od září 1888, denně pěšky z Litohradů.
6. března 1894 pak přechází do školy v Ne-
beské Rybné, aby si osvojil  znalost němec-
kého  jazyka.  Tento  tzv.  „handl“  byl  tehdy
běžnou  záležitostí,  znalost  němčiny  byla
v tomto regionu téměř nutností. Bydlí v osadě
Popelov u rolníka Schmoranzera. Jeho syn Klement je na oplátku v Litohradech. V roce 1894 začíná do-
cházet na piaristické c. a k. gymnasium v Rychnově nad Kněžnou. To je to, co stávalo vedle kostela Nej-
světější Trojice a které v roce 1918 vyhořelo. Celých osm roků studia na této škole chodí denně z Litohradů
pěšky. Svá gymnasiální studia končí v roce 1902 maturitni zkouškou s „vysvědčením třídy prvé“. 

Absolvování studia mu umožnilo rodinné stipendium, které v roce 1866 založil strýc Karlovy matky,
František Xaver Biedermann, který byl nejvyšším hofmistrem hraběte Kolowrata ve Vídni. Stipendium či-
nilo 276 zlatých rakouské měny. Karel je obdržel od října 1897. Výhodou stipendia byla skutečnost, že
trvalo nejen po dobu středoškolských studií, ale i následně při studiu na školách vysokých, navíc ještě
dva roky po jejich ukončení. Proto se Karel rozhodl ve studiích pokračovat na filosofické fakultě Pražské
university, v oborech dějepis a zeměpis. Po absolvování studia se stal profesorem. Politicky se hlásil ke
straně národně socialistické, byl příznivcem sokolských ideálů. Trvalé bydliště měl stále v Litohradech
u svého bratra Jana v čp. 19. Litohrady byly tehdy malá vesnice, ještě v roce 1937 čítala 26 domů a 113
obyvatel.

Rusko a začátek války

Předtím než nastoupil universitní studia, rozhodl se absolvovat základní vojenskou službu. Proto se dává
1. 10. 1902 dobrovolně odvést k c. a k. pěšímu pluku č. 18 s velitelstvím v Hradci Králové. Ihned po od-
vodu  službu  nastupuje  a  stává  se,  s  ohledem  na  své  vzdělání,  jednoročním  dobrovolníkem.  Slouží
u 12. polní roty svého pluku v Olomouci. 30. 3. 1903 je povýšen  na „čestného svobodníka“, k 1. 10. 1903
je propuštěn do tzv. neaktivního poměru a k 31. 12. 1903 je přeložen do zálohy. Někde se také uvádí, že
byl kadetem, ale později se degradoval. V dubnu 1908, v září 1910 a v červnu a červenci 1911 byl na vo-
jenském cvičení. 9. 12. 1912 je povolán k doplnění vojska v Bosně, avšak nebyl vypátrán. Obdobně je po-
voláván na cvičení v roce 1913 a 1914, která však nenastoupí. Proto je v roce 1914 prohlášen za zběha.

Rodinná hrobka rodiny Vašátkových na solnickém hřbitově
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Důvodem  jeho „zběhnutí“ je skutečnost, že  v roce 1911 (9. 3.) odchází do Ruska. Marně se totiž po-
koušel získat místo středoškolského učitele, mimo to v roce 1910 mu umřela matka. V Rusku totiž žije
jeho strýc, také Karel Vašátko, který je ve Viliji (poblíž Křemence ve Volyňské guberniji) správcem vel-
kostatku a lihovaru. Tady se mladý Karel zapojuje do řízení těchto podniků.  Zde se také připravuje na
ověřující zkoušky, které by ho opravňovali k výuce na ruských školách. Ty úspěšně složí, získává místo
profesora na gymnasiu v Tyflisu, které později opouští, má sjednáno místo učitele cizích řečí v Taškentu.
K tomu však v důsledku dalších dějinných událostí už nedošlo. 

Dne 28 .6. 1914 došlo v Sarajevu k aten-
tátu  na  následníka  rakousko-uherského
trůnu,  Františka  Ferdinanda  d‘Este  a  jeho
choť. Rakousko-Uhersko vyhlašuje válku Srb-
sku, v červenci spojenec Srbska Rusko mo-
bilizuje, 1. 8. 1914 Německo vyhlašuje Rusku
válku. 17. 8. ruská armáda vstupuje do Vý-
chodního Pruska  a již 23. 8. dochází k ozbro-
jeným  střetům  mezi  Rusy  a  rakous-
ko-uherskou armádou u Krasniku. Důsled-
kem těchto dějů je, že rakousko-uherští ob-
čané žijící v Rusku jsou zatýkáni a vězněni
jako příslušníci nepřátelské mocnosti. Tak se
stane i Karlu Vašátkovi a jeho strýci. Česká
veřejnost v Rusku se však hlásí k boji proti
Rakousko-Uhersku a začíná vznikat idea vy-
tvoření  českého  vojenského  uskupení
v Rusku, které by bojovalo po boku Rusů. Ruská vláda souhlasí a tak vzniká na konci srpna 1914 Česká
družina. Do ní se Karel Vašátko dobrovolně hlásí a 21. 8. 1914 (dle starého juliánského kalendáře) je za-
psán jako prostý vojín „rjadovoj“ do 2. roty. Svoji kadetskou hodnost zapře. Dne 28. 9. (podle jul.kal.)
na svátek sv. Václava se účastní slavnostní přísahy České družiny na náměstí Bohdana Chmelnického
před chrámem  sv. Sofie v Kyjevě. Krátce potom onemocní, takže když 23. 10. Česká družina odchází na
frontu, Vašátko zůstává a je zařazen do záložní tzv. 5. roty. S ní odchází na frontu  až 11. 11. (jul.kal.)
a k České družině se dostává až 14. 11. 1914.

(pokračování příště….) Josef Ježek

Čestná stráž Československé obce legionářské – Jednota
Hradec Králové v Solnici u domu čp. 42

Z KRONIKY MĚSTA SOLNICE
Z dějin pivovarnictví v Solnici.

K nejcennější výsadě, na níž si Solničtí předkové právem zakládali, protože byla pramenem značných
příjmů pravovárečných měšťanů, bylo právo vařiti pivo.

Za bývalých vrchností platili Solničtí za právo vařiti pivo pět grošův bílých a jeden groš „od vedení
vody“, již brali pro pivovar z Dlouhé strouhy. Vedením vody dlužno rozuměti čištění koryta, udržování
břehů, prohazování sněhových závějí, prosekávání ledu apod., zkrátka zabezpečiti městskému pivovaru
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v každé roční době dostatečné množství vody, aby nezůstal na suchu. Byl to závazek, jež byl pro vrch-
nost nepříjemný a za jistých okolností také riskantní, i když se „vody vedení“ dělo lidem robotným.

Proto roku 1561 učinili Solničtí smlouvu s novou vrchností, aby zavázala vesnice na panství k odběru
piva ze solnického pivovaru. Smlouva přišla panu Benjaminovi z Vlkanova vhod, po některém zdráhání,
jež bylo ovšem toliko na oko, prosbě Solnických vyhověl a zavázal krčmáře devíti vesnic, aby odjinud piv
kromě města Solnice nebrali a jich nešenkovali pod žádným způsobem vymýšleným. Pan Benjamim při
tomto obchodu s měšťany pochodil dobře, neboť dosavadní várečné zvýšil ze šesti na dvacet grošů bí-
lých. Smlouvu o tom upravil tak, že povinnost „vody vedení“ pro vrchnost tak nemilá z textu zmizela.

Solničtí, chtěli-li míti v zimě vodu pro pivovar, byli nuceni závěje sněhové na Dlouhé strouze proha-
zovati a led prosekávati, což se jejich pýše, jako lidem nerobotným, z té duše příčilo. Solničtí, důvěřujíce
urozeným pánům při smlouvě přítomným a smlouvu podepsavším, přišli k poznání, ovšem pozdě, že
byli hanebně napáleni. Poznání, jež pálilo jako oheň a jež přikazovalo na příště jednati s pánem tak úskoč-
ným, jakým se pan Benjamin ukázal, s největší opatrností.

Marně odvolávali se Solničtí na smlouvu s panem Arnoštem falckrabětem na Rýně, pan Benjamin
tropě si z nich úsměšky, odbýval je řka: „Držím se pouze toho, na čem jsme se smluvili“ a drže perga-
men v ruce, četl ze smlouvy: „Což v této smlouvě jest zapsáno, to sobě strany ctně, pevně a stále držeti
mají.“ Doprovázeje deputanty ke dveřím dodal posměšně: „O nějakém vody vedení na pivovar není ve
smlouvě se mnou, již jste podepsali, ani slůvka. Papeženec, jehož mi připomínáte, není pro mě nijak
směrodatný“.

Benjamin z Vlkanova pustil Solnickým na časy věčné výstav bílých piv v některých vsích na panství.
Léta Páne 1561, v pátek před svatým Ondřejem, apoštolem Páně, stala se jest smlouva dobrovolná

v městě Solnici, mezi urozeným panem Benjaminem z Vlkanova a na Solnici strany jedné, a purkmistrem
a radou vší obce města Solnice lidmi poddanými téhož pana Benjamina z Vlkanova druhé, mnou Sudou
z Řeneč a Jiříkem Chvalkovským z Hostičan a na Doubravici, Věnkem Tamchynou z Doubravice a v Pře-
pyších, Jiříkem Vostrovským z Skalky a na Vostrově, Janem Hotovcem z Ourazu, jakožto prostředky a přá-
teli vod obojí strany k tomuto dobrovolně dožádáni, a to taková smlouva:

Jakož oni purkmistr, rada a všecka obec města Solnice jsou předešlým pánům a držitelům téhož města
Solnice platu z jedné várky po (šesti) deseti korcích sladu, kdož jest vyvařil, platili a dávali 5 grošův bí-
lých a od vody vedení 1 groš bílý tak jakž list a potvrzení někdy pana Jaroslava z Pernštejna, pána jich
těch časů to v sobě ukazuje a dává, poněvadž pan Benjamin z Vlkanova a na Solnici jim Solnickým měš-
ťanům svým poddaným s žádostí jich k užívání vystavováním piv bílých pustil jest na časy budoucí a stálé
krčmy své dědičné ve vsi Újezdě, v městečku Skuhrově, na Velikém Ouřině, též Malém Ouřině, v Kvasi-
nách, Litohradu, v Ještěticích, v Horní Lukavici, v Svinném Dolejším, v Brocné, na takový způsob, že oni
Solničtí i budoucí jich za takovou povolnost pána svého jemu panu Benjaminovi a jeho dědicům a bu-
doucím pánům téhož města Solnice podvolili se jsou stále a budoucně platu peněžitého z jedné každé
várky po 10 korcích sladu vaše nad těch šest grošův bílých, jakož nahoře dotčených jest dávati čtrnácte
grošův bílých, a tak toho obojího od každé jedné várky učiní 20 grošův bílých.

A on pan Benjamin z Vlkanova s dědici a budoucími svými a držiteli města Solnice opatrovati povi-
nováni budou, aby z vrchu psaných vesnic krčmáři odjinud piv kromě města Solnice nebrali a jich pod
žádným způsobem vymýšleným nešenkovali.

A což v této smlouvě jest napsáno, to sobě strany ctně, věrně a stále držeti mají. Na potvrzení toho
my strany k této smlouvě pečeti své vlastní jsme dali přivěsiti a vedle nás dožádali jsme urozených pánův
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prostředkův a přátel, jakožto smlouvcův napřed zejména jmenovaných, že jsou na svědomí k této smlouvě
vedle nás pečeti své přivěsiti dali, však sobě bez škody.

Pro budoucí paměť jedna každá strana v jednostejná slova tuto smlouvu jest k sobě přijala, jenž jest
datum leta a dne napřed psaného.

Obec najala pálenku.
Po nezdaru, s jakým se potkala deputace, vyslaná na podzim roku 1786 do Prahy, aby vymohla na Kar-

melitánech nějakou milost, z níž by měla užitek obec, uvažováno o návrhu převorově na pronájem pan-
ské pálenky. Pálenka a zase pálenka hryzala v mozcích Solnických jako červ v jablku. Pálenka přemílaná
celou zimu na radnici, v hospodách i v domech soukromých, rozdvojila Solnici na dvě strany nepřátel-
sky proti sobě stojící, zjev to ostatně pravidelně se opakující, kdykoliv se jednalo o nějakou novotu.

Konečně strana zvaná panská, k níž patřili přední mužové v obci, konšel Jan Danihelis, Primator Vác-
lav Kudlička, radní Jiří Kalous, ze starších obce Josef Kuhn, Josef Lukavský, Jiří Hruška a Ignác Kalous,
který návrh převorův považovali za přání, ne-li za rozkaz vrchnosti prosadili svou a v březnu následují-
cího roku byla pálenka obcí najata.

Dne 24. března 1786 před svátkem Zvěstování Panny Marie po mši svaté, již zbožně vyslechli pře-
dáci obce, ubíral se sbor čítající sedm mužů na zámek kvasinský. V čele primátor obce Václav Kudlička
s purkmistrem Janem Danihelisem. Zastali převora v kanceláři. Políbivše mu ruku, byli vyzváni, aby se
posadili. Na pokyn převorův, přinesl písař česky napsanou smlouvu a na nový pokyn četl písař pomalu
a zřetelně:

Dnes, dole postaveného roku a dne mezi vysoce velebnými pány pátery bosými Karmelitány v králov-
ském městě Praze od Vítězné Panny Marie jakožto panství solnického vrchnosti z jedné a poddanou sol-
nickou městskou obcí strany druhé, následující pronájem na tři pořád po sobě následující léta totiž od
1. aprile 1786 až do posledního března 1789 zavřený a sice:
Předně, pronajímá nadpravená milostivá vrchnost té městské obci na jejich poníženou prosbu naproti
zaopatření vlastních kotlův a k tomu patřícího nádobí, na ten způsob, že
za druhé, ona z jedné každé vykonané pivní várky z kvasinského pivovaru následující obdrží totiž:
předních kalů 1 džber
dolních kalů 1 džber
patok 1 sud
též co více vynacházeti se bude, nejméně ten násad na chladných štokách a takových splaškův, dále
dobrých kvasnic 6 pinet
mláta 1 putnu
Za třetí: Z ohledu chudoby a na úpěnlivou prosbu té pravené městské obce, od strany milostivé vrch-
nosti, první rok žádné kvantum, proto žádáno by ta obec do stavu přivedena býti mohla sobě všechno
potřebné nádobí zaopatřiti, po vyjítí ale toho roku ona obec povinna bude každého čtvrt léta 12 zlatých
30 krejcarů napřed, následovně celoročně 50 zlatých do vysoce vrchnostenského důchodu beze všeho
probuzování odvádět. Naproti pak tomu jest té městské obci přiznáno, když ona
za čtvrté: jinému panství dobrou a k pití užitečnou kořalku páliti bude, všichni šenkýři jakož také ostatní
k panství přináležející poddaní zavázáni budou od ní kořalku bráti a šenkovati, kdyby se předce
za páté: kdokoliv ze šenkýřů nebo ostatních poddaných osměliti měl kořalku přinést a takový přestup-
ník vynalezený byl, má on za každou pintu takové kořalky po 30 krejcarech nevyhnutelně k dosazení při-
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držán býti, z čehož jedna třetina milostivé vrchnosti, jedna třetina pronájemní obci a jedna třetina de-
nunciantovi patřiti bude. Dotýkajíce se ale
za šesté: platu císařo-královského z kořalky jest pak před tím tak také budoucně zavřeno, že tu kořalku
pronájemní obec, takové císařo-královské požádání i co dále by požadováno býti chtělo, bez nejmenší ne-
příležitosti vysoce vrchnostenského hospodářského ouřadu do císařo-královského důchodu odvádět
bude.
Za sedmé: jak dlouho pronájemní obec korec žita nic výše než za 3 zlaté míti bude, tak není také jí po-
voleno jeden český žejdlík výše než 6 krejcarů prodávat, kdyby však přes 3 zlaté korec vystupoval, tak
vstává jí svobodno žejdlík za 7 krejcarů šenkovat.

Kdyby se závěrečně příčiny vyskytly, obzvláštně, že by obec placení nájemného nedržela aneb špatnou
kořalku proukazovala, tak jest od vrchnostenské strany zavřeno a od pronájemní strany svoleno, že ta-
kový pronájemní peníz až do vyjití těch 3 let na obecních příjmech k požádání jest, ke kterémužto věr-
nému bez podvodu drženy jsou dva stejně znějící exempláry vyhotoveny a každé pronájemní straně
s podpisem obou stran doručeny.

Jenž se stalo v Kvasinách dne 24. března 1786.

Karmelitánské kapky.
Na rozloučenou se zrušeným klášterem a milostivou vrchností zmiňuji se v následujících řádcích

o věci, jež zrušený klášter přežila. Mám na mysli Karmelitánský líh, v tehdejší úřední češtině nesoucí
název „Karmelitánská suchopárná voda“, výrobek to připravovaný z medunek, jenž těšil se důvěře lidu
a klášteru byl pramenem značného příjmu.

Po zrušení kláštera vyráběl suchopárnou vodu kterýsi bývalý mnich dále a sice ve prospěch ústavu chu-
dých. Z někdejšího kláštera  stala se pálenkou, v níž se karmelitánská suchopárná voda, lidově zvaná kar-
melitánské kapky vyráběla a prodávala jako kdy dříve.

Mnoho-li z obchodu zajisté výnosného dostávali chudí a mnoho-li do kapsy bývalého mnicha bosáka,
říci nemohu. Doufejme však, že spravedlivý bůh nenechal zbožného mnicha bez odměny a že mohl si kou-
pit boty, aby nemusel choditi bos.

Proti padělkům karmelitánské suchopárné vody vydalo c.k. gubernium dne 25. října 1787 přísný
zákaz, jenž je dokladem, jaké vážnosti se výrobek karmelitánský těšil jak u lidu, tak také ve vyšších kru-
zích.

Zákon doslova zní:
K zabránění takového podskoku (t.j. padělku) všem ani privilegovaných přetahovačův suchopárných

vod nevyjímajíc, se zapovídá skleničky jakéhokoli způsobu takovým od nich strojeným medunkovým
legchem naplněné karmelitánskou pečetí pečetiti.

Kdyby, neohlížeje se na to, budoucně té pečetě užíval, ten a takový má slušnou pokutu očekávati,
která tím jistěji bez prominutí následovati bude, poněvadž přestupitel takové zápovědi na škodu vše-
možnou pomoc zasluhujícího založení pro chudé jedná.

z městských kronik vybral Václav Balous
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Příspěvky našich občanů

Ukrajinské ženy, jež nám zvelebují Solnici  
V  první  fázi  příchodu  Ukrajinských  žen

s dětmi do Solnice zde byly ubytovány i ně-
které z žen, jež se hned zapojily do prací pro
město Solnice. Čistily náměstí  i okolní pro-
story  od  plevele,  chodily  pracovat  do  lesa,
upravily cestičky mezi hroby na hřbitově apod.
Je to parta čtyř žen, které stále vykonávají ty
obyčejné, pro mnohé lidi podřadné, ale přitom
potřebné práce. Svoji práci dělají velice poc-
tivě. Někteří lidé si této jejich práce neváží. Byť
ony uklidí určité prostory, opět v brzké době je zde nepořádek. Lidem je zatěžko udělat pár kroků k od-
padkovému koši, kterých máme v Solnici celkem dostatek. Měli bychom si práce těchto žen vážit, pro-
tože ony bez ohledu na své původní vzdělání dělají tuto pro nás podřadnou práci svědomitě a zaslouží
si za to poděkování.

Láďa Hradecký

Vážení čtenáři,

zajela jsem si s kamarádkou na výlet do zoo ve Dvoře Králové. Naším cílem nebyla přímo zvířátka
(i když i ta nás potěšila), ale výstava obrazů Joy Adamsonové. Ano, dřív než autorku proslavil Příběh lvice
Elsy, byly  jejím prvním úspěchem botanické kresby afrických rostlin, dnes už mnohdy vyhynulých,
a portréty příslušníků afrických kmenů, často už také neexistujících. Díla jsou majetkem národního muzea
Keni. Unikátní výstavu u nás zorganizovala Zuzana Beranová, autorka životopisu Joy Adamsonové. Jak
sama Beranová říká, s Joy má společné dvě věci. Pochází jako ona z Opavy a zamilovala si Keňu a Afriku.
Jako dítě míjela každý den Joyin rodný dům v Opavě a začala snít o Africe. Dětský sen se stal skutečností
- Beranová v r.2001 odjela do Keni a víc než čtyři roky tam pracovala jako konzulka na české ambasádě.
V tamním muzeu s údivem sledovala životopisný film o Joy plný záběrů na řeku Moravici, k tomu hrály
vídeňské valčíky. Joy považovali za Rakušanku, dokonce i Britku. Beranová uspořádala výstavu ukazu-
jící  kořeny Joy, dětství i mládí strávené na Opavsku. Sběr dat a mnohá setkání s dosud žijícími pamět-
níky Joy i jejími příbuznými vyústil v knihu vydanou v r.2007 pod názvem Setkání se smrtí.

Joy se narodila v r. 1910 v Opavě jako Friederike Gessnerová v rozvětvené německé podnikatelské
rodině, mládí prožila u babičky ve Vídni. Kniha je cenná i popisem složitých politických a národnostních
poměrů v tomto nyní našem pohraničí od konce 19. stol. do poloviny 20. stol. Mezilidské vztahy v ro-
dině nebyly vůbec idylické. Dospělý život Joy ovlivnili postupně tři manželé. S prvním odplula poprvé do
Afriky, když ještě před válkou hledali útočiště před nacismem, druhý manžel - botanik- ji přivedl k ma-
lování rostlin a třetí rozhodl o zbytku života, když jí přinesl z buše osiřelé lvíče. 

Joy a George Adamsonovi byli první, kteří přesvědčili ostatní, že je třeba zvířata chránit, a prakticky uká-
zali, jak to udělat. Cestu ochráncům přírody proklestili svým příkladem, odvahou, obětavostí, skromností
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i velkorysostí. Autorka navštívila i jejich bývalý kemp a zdálo se jí neuvěřitelné, v jakých primitivních pod-
mínkách Adamsonovi žili a ovlivňovali celý svět. Denní teplota 45st, žádná klimatizace, žádná elektřina,
nejbližší město tři hodiny cesty, chatrče sice mají okna, ale pouze s moskytiérami, stěny z pletiva, podlaha
písčitá. V začátcích Joy své kresby ve dne načtrtávala, v noci dokreslovala u petrolejky, okolo stanu jí du-
pali nosorožci...Přestáli nesčíslná nebezpečí a nakonec jejich životy, nejdřív Joyin a pak i Georgův, skončily
hroznou násilnou smrtí. Jejich nadace pracují po celém světě dodnes. V Keni si obou stále nesmírně váží.

Eva Paličková

ROZPIS SLUŽEB – říjen 2022 - leden 2023
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 13.00 hodin

Dat. Poskytovatel (lékař) Adresa ordinace Telefon
01. 10. Můj zubař, s.r.o. (MUDr. Salamin Akram) Kvasinská 129, Solnice,  602 152 873
02. 10. MUDr. Pokorná Jaroslava Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 697
08. 10. Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata) Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí, 517 21 494 371 781
09. 10. FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip) Tyršova 515, Opočno, 517 73 777 667 353
15. 10. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar) Třebízského 799, Kostelec n. O., 517 41  737 791 333
16. 10. MDDr. Slouková Kamila Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 694
22. 10. Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská Jana) Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí, 517 21 494 371 783
23. 10. MUDr. Skřičková Zdeňka Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 695
28. 10. MUDr. Štulík Richard Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 693
29. 10. Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana) Nám. Dr. Lützowa 345, Vamberk, 517 54 736 419 151
30. 10. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Učňová Petra) Nám. Dr. Lützowa 244, Vamberk, 517 54 721 200 244
05. 11. MUDr. Valešová Pavla Pulická 99, Dobruška, 518 01 494 622 114
06. 11. MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona) Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí, 517 21 494 371 031
12. 11. MDDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec n. O., 517 41 721 460 150
13. 11. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Bahník František) Třebízského 799, Kostelec n. O., 517 41 737 791 333
17. 11. JB DENT, s.r.o. (MUDr. Beránek Jan) Komenského 828, Týniště n. O., 517 21 494 371 088
19. 11. MUDr. Bergmanová Dita Záhumenská 445, České Meziříčí, 517 71 734 324 600
20. 11. MUDr. Pavla Valešová (MDDr. Borůvková Veronika) Pulická 99, Dobruška, 518 01 494 622 114
26. 11. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Grymová Natalie) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
27. 11. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou, 516 01 494 531 955
03. 12. SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Jindřich) U Stadionu 954 , Rychnov n. Kn., 51601 604 878 560
04. 12. SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Kapołková S.) U Stadionu 954, Rychnov n. Kn., 51601 604 878 560
10. 12. FSmile, s.r.o. (MDDr. Hanzík Kevin) Tyršova 515, Opočno, 517 73 777 667 353
11. 12. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Havlíček Ondřej) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
17. 12. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
18. 12. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec n. O., 517 41 494 323 958
24. 12. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno, 517 73 494 621 665
25. 12. MUDr. Majer Rostislav U Stadionu 1166, Rychnov n. Kn., 516 01 608 382 500
26. 12. Můj zubař, s.r.o. (MDDr. Matoušková Lucie) Kvasinská 129, Solnice 602 152 873
31. 12. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar) Třebízského 799, Kostelec n. O., 517 41 737 791 333
01. 01. MUDr. Malátková Ludmila Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 696

Zubní pohotovost



3 6 w w w . s o l n i c e . c z

IV. čtvrtletí roku 2022

Říjen:
1. října (sobota) Taneční kurz pro mládež  od 13.30 hod.

3. října (pondělí) Setkání se zámeckou paní a rytíři na Zámku Kvasiny  od 15.00 hod.
– ukázka historického šermu
– výstava loutek, prohlídka zámku
– pořádá Solnický Brouček

6. října (čtvrtek) Cesta po Peru za inckými památkami  od 17.00 hod.
– beseda s Václavem Balousem

10. – 12. října Sbírka ošacení a potřeb - Diakonie Broumov

12. října (středa) Zdravý vztah rodičů - základ pro výchovu dítětě  od 16.00 hod.
– beseda s Mgr. Martinem Vlasákem
– pořádá Solnický Brouček 

12. října (středa) Ztracené město  od 18.00 hod.
– kino – dobrodružný film 

14. října (pátek) Don Quiote de la Mancha  
– divadelní představení pro školy 

15. října (sobota) Taneční kurz pro mládež - prodloužená  od 19.00 hod. 

19. října (středa) Drakiáda s tajenkou  od 15.00 hod.
– start od Společenského domu Solnice
– pořádá Solnický Brouček 

22. října (sobota) Módní show  od 16.00 hod.
– módní přehlídka obchodu s módou Odehnal Doudleby nad Orlicí 

23. října (sobota) Cimbálový orchert Marka Baloga  od 17.00 hod.
– Festival F. L. Věka 

26. října (středa) Prázdninové malování triček 
a odlitků zvířátek s Ajdou  od 9.00 – 17.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček

27. října (čtvrtek) Taneční kurz pro mládež  od 19.00 hod.

29. října (sobota) Taneční kurz pro mládež  od 13.30 hod.

Listopad:
3. listopadu (čtvrtek) Cesta po Islandu  od 18.00 hod.

– beseda se Šárkou Holmanovou a Matějem Kroulíkem

5. listopadu (sobota) Taneční kurz pro mládež  od 13.30 hod.                                                                                         

Kalendář  akcí
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6. listopadu (neděle) Na ostro  od 19.00 hod.
– divadelní představení
– hrají: J. Sypal, L. Noha, K. Kornová, S. Boura, E. Hráská, P. Vojnar

9. listopadu (středa) Zralost dítěte pro předškolní zařízení  od 16.00 hod.
– beseda s Mgr. Martinem Vlasákem
– pořádá Solnický Brouček 

11. listopadu (pátek) Komunál  od 20.00 hod.
– podzimní turné – 30 let na scéně
– koncert

12. listopadu (sobota) Taneční kurz pro mládež  od 13.30 hod. 

16. listopadu (středa) Narozeninová oslava  od 16.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček 

16. listopadu ( středa) Koncert žáků ZUŠ Rychnov nad Kněžnou  od 18.00 hod. 

19. listopadu (sobota) Taneční kurz pro mládež - prodloužená  od 19.00 hod. 

22. – 25. listopadu Tvořivý týden - adventní věnce  
– pořádá Solnický Brouček 

23. – 25. listopadu Kavárna ve tmě

26. listopadu (sobota) Taneční kurz pro mládež  od 13.30 hod. 

30. listopadu (středa) Mikulášské malování s Ajdou  od 9.00 – 16.30 hod.

30. listopadu (středa) Čert a Káča  od 17.00 hod.
– divadelní představení pro děti
– na motivy pohádky Boženy Němcové
– Divadelní agentura Praha

Prosinec:
2. prosince (pátek) Vánoční koncert Smíšeného sboru Kácov  od 17.00 hod.

– zazní moravská rybovka v podání pěveckého sboru 
z Nového Města nad Metují 

– místo konání: kostel v Solnici

3. prosince (sobota) Taneční kurz pro mládež - prodloužená  od 19.00 hod. 

6. – 9. prosince Tvořivý týden - vánoční dárky a výzdoba  
– pořádá Solnický Brouček

10. prosince (sobota) Taneční kurz pro mládež  od 13.00 hod.

11. prosince (neděle) Benefiční koncert „Pro Patrika”  od 18.00 hod.
– hraje skupina Song

14. prosince (středa) Ježíškování  od 16.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček 

16. prosince (pátek) Taneční kurz pro mládež - věneček  od 19.00 hod.                                                                       
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18. prosince (neděle) Inflagranti - adventní koncert  od 19.00 hod.
– host Josef Vojtek – frontman skupiny KABÁT

25. prosince (neděle) Štěpánská taneční zábava  od 20.00 hod.
– hrají 4WATTY
– místo konání: Společenský dům Solnice
– pořádá Kultura Solnice s.r.o.

26. prosince (pondělí) Štěpánská taneční zábava  od 20.00 hod.
– místo konání: hospoda U Haničky Ještětice
– pořádá SDH Ještětice

Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Říjen – listopad 2022

Správní budova Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Památník Karla Plachetky celoroční provoz
Expozice představuje ucelenou ornitologickou sbírku obsahující zástupce 255 ptačích druhů. Vystaveno
je na 700 preparovaných exemplářů. Sbírka je výsledkem celoživotní práce Karla Plachetky (1877-1961),
rodáka z Bedřichovky v Orlických horách, spoluzakladatele a činovníka Československé ornitologické
společnosti a mnoha dalších ornitologických spolků a organizací.

Rychnovsko na historických fotografiích celoroční provoz
Obnovená expozice historických fotografií se zaměřila na města v rychnovském okrese. Celkem je zde za-
stoupeno všech devět měst – Borohrádek, Dobruška, Kostelec nad Orlicí, Opočno, Solnice, Týniště nad
Orlicí, Vamberk, Rokytnice v Orlických horách a Rychnov nad Kněžnou. Historii regionu Rychnovska zde
připomíná několik desítek fotografií, a to nejstarší pocházejí z 19. století až nejnovější z 60. let 20. sto-
letí. Opomenuta nebyla ani současnost, proto na výstavě nechybí řada zajímavých míst, která byla vy-
fotografována pro srovnání  i v roce 2019. Během výstavy návštěvníci uvidí,  jak se v průběhu času
jednotlivá města měnila a jaké významné stavby v nich postupně přibývaly. Vystavené fotografie zobra-
zují nejen centra měst, ale i jejich okrajové části. Místním obyvatelům, ale i širšímu okolí tak i místa, která
na Rychnovsku již nenaleznou. 

Akce „Ukončení botanických vycházek“ 16. 11. 2022, od 17 hodin
Přednáška spojená s promítáním fotografií. Začátek v 17:00 v přednáškovém sále Městské knihovny
v Týništi nad Orlicí.
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Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku, Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz www.moh.cz

Výstava „Kočárky: Dětské a loutkové kočárky v letech 1860–1960“ 30. 4. – 30. 10. 2022
Výstava představuje unikátní výběr historických kočárků ze soukromé sbírky manželů Holáskových. Nej-
starší kočárek pochází přibližně z roku 1860 a jádrem sbírky jsou velmi ceněné exponáty z období se-
cese. Ve výběru jsou zastoupeny kočárky loutkové, dětské sportovní i hluboké, dvojkombinace, trojkolky
i saně. Součástí výstavy se staly také dobové nabídkové katalogy, dětské hračky a historické fotografie.

Výstava „Rok v Orlických horách. Dlouhodobá expozice“ 30. 4. – 30. 10. 2022
Sezónní dlouhodobá expozice představuje významná díla sbírky Orlické galerie, ale i práce, které nejsou
veřejnosti tak známé v zajímavých tematických a historických souvislostech. V letošním roce prostřed-
nictvím uměleckých děl je možné sledovat proměnu krajiny regionu v různých ročních dobách, promě-
nách počasí i jak sezonní činnost lidí proměňovala její náladu.

Mikrovýstava uniformy příslušníka Chausseurs Britannique  25. 6. – 30. 10. 2022
Muzejní mikrovýstavy jsou věnovány již tradičně exkluzivním sbírkovým předmětům. V tomto roce je
prezentována zrestaurovaná uniforma příslušníka Chasseurs Britanniques. Výstava je doplněna texto-
vou částí popisující historii a původ kabátce, doprovodnou fotodokumentací a detailní snímky uniformy.

Výstava „Orlický salon´22 / Rudolf Černý – výtvarník a galerista“  3. 9. – 30. 10. 2022
Doslova posledním žákem Otakara Nejedlého, jehož tvorba je spjata s Podorlickem, byl Rudolf Černý
(1922–2013). Jeho cesta k umění nebyla snadná. Výstava připomíná tvorbu i činnost tohoto výjimečného
člověka a výtvarníka.

Výstava „České kvarteto / Výstava u příležitosti 132. výročí   3. 9. – 30. 10. 2022,
od prvního koncertu v Rychnově nad Kněžnou“
České kvarteto bylo smyčcové kvarteto, které působilo v letech 1892 až 1934. Představovalo první stálý
profesionální komorní soubor v českých zemích a bylo historickým mezníkem ve vývoji české komorní
interpretace. Výstava nepřipomene jen tento hudební fenomén, ale i první koncert Českého kvarteta
v Rychnově nad Kněžnou, který se konal 13. 11. 1892 a hudební těleso zde získalo svůj název.

Výstava „Martin Čada / Stíny a jiné veraikony“   3. 9. – 30. 10. 2022
Mladý zlínský malíř představuje svoji aktuální malířskou tvorbu tematicky zaměřenou na mystérium
lidského utrpení. Následně s danou malbou experimentuje a pracuje s ní v podobě otisků a kresebných
dotyků, a vytváří tak určitý artefakt.

Výstava „Ilustrace k dílu Karla Poláčka II.“   3. 9. – 30. 10. 2022
K připomenutí 130. výročí narození významného rychnovského rodáka Karla Poláčka jsme zařadili i vý-
stavy, jež připomínají jeho literární dílo ilustracemi nejen ze sbírky Orlické galerie.

Tvůrčí dílna „Zpracování ovčí vlny a plstění suchou cestou“  15. 10. 2022, od 10 do 16 hodin
Ovčí vlna je doslova kouzelný materiál. Přijďte se podívat, jak se zpracovává, ale také si zkusit vyrobit
pomocí plstění vlastní brož. Dílna vhodná pro dospělé a děti od 9 let.
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Muzeum krajky Vamberk
Husovo nám. 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava „Alois Kareš a vystěhovalectví z Vamberka a Orlických hor“ 10. 9. – 30. 10. 2022
Spolek přátel historie Vamberka s partnery pořádá výstavu o vambereckém rodákovi, s jehož jménem byly
později spojeny osudy tisíců lidí, kteří se rozhodli hledat své štěstí v Americe. Jeho životní cesta byla na
tehdejší dobu nezvykle pestrá, byl velkým podporovatelem českých a moravských spolků, novin, muzeí,
divadel, škol nebo nemocnic.

Výstava „Dotek krajky“ 18. 11. 2022 – 9. 4. 2023, vernisáž 18. 11. od 17 hodin
Autorky patchworkových a šitých obrazů, patřící do klubu Bohemia patchwork, rády zahrnují do své
tvorby různé textilní techniky a materiály. Ve Vamberku se prezentují kolekcí, která seznámí návštěvníky
s nejrůznějšími způsoby použití krajky nejen v quiltu.

Předvánoční jarmark 19. 11. 2022, od 9 do 16 hodin
V rámci programu vystoupí ženský sboreček Koňadra z Vracova, který návštěvníky seznámí s lidovými ba-
ladami a jarmarečními písněmi, uskuteční se vyprávění o zvycích předvánoční doby a bude předváděna
ukázka přípravy tradičních lidových pokrmů. Na jarmarku budou prezentovány výrobky lidových ře-
meslníků z Orlických hor a Podorlicka, např. perníčky, mýdla, koření, keramika, medovina, ručně šité
oděvy, věnce ze sušených květin, adventní věnce, skleněné vitráže, hračky pro děti a další. Muzejní herna
pro děti plná překvapení, hudební vystoupení dětí z mateřské školky na muzejní zahradě, kovář před-
vádějící své řemeslo a bude samozřejmě i občerstvení.

Sýpka – Muzeum Orlických hor
Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz, www.sypka-moh.cz

Výstava „Grafika Stanislava Janigy“ 3. 9. – 30. 11. 2022
Výstava autorských prací výtvarníka a pedagoga Stanislava Janigy, který má své kořeny v Rokytnici 
v Orlických horách.

Tvůrčí dílna na téma „Dušičky v Sýpce“ 29. 10. 2022, od 10 do 18 hodin
Dušičky, stejně jako populární halloween, jsou prastarými svátky s kořeny pravěkém keltském svátku
samhain. Původní zvyk zapalovat ohně se transformoval v rozžíhání světel v dlabaných lucernách – v na-
šich zemích obvykle z řepy. Takovou lucernu si můžete vyrobit i v Sýpce.

Tvůrčí dílna na téma „Vítání adventu v Sýpce“ 26. 11. 2022, od 10 do 17 hodin
Sobota předcházející první adventní neděli je v Sýpce již tradičně ve znamení výroby adventních věnců.

Rokytnický vánoční jarmark 3. 12. 2022
Jarmark je v Rokytnici v Orlických horách již mnoho let oblíbenou kratochvílí předvánočního času. Zboží
s vánoční tématikou, lidové zvyky, široká nabídka občerstvení, hudební vystoupení, vánoční dílničky – to
vše zde čeká na návštěvníky.

Pozor! Data otevření výstav a konání akcí se mohou měnit. Sledujte prosím aktualizace a bližší infor-
mace na našich webových stránkách WWW.MOH.CZ a na sociálních sítí muzea a jeho poboček.
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Společenská kronika

Narozené děti:

červen: Tereza Ságlová, Solnice

červenec: Šimon Wagner, Solnice

srpen: Vojtěch Tuček

V minulém zpravodaji bylo chybně uvedeno příjmení miminka Beaty Chromé narozené v březnu, 
omlouváme se. 

Ať je po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

květen: Tomáš Vuršr, 1983, Ještětice

červen: Jaroslav Čeman, 1966, Solnice

červenec: Jiří Hrdina, 1943, Solnice
Josef Knejp, 1932, Solnice
Petr Bek, 1948, Solnice

srpen: Božena Arnoštová, 1937, Ještětice

Čest jejich památce!
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Zpravodaj města Solnice

Vydává Město Solnice jako periodický tisk územního samosprávního celku. 
Publikace je registrována Ministerstvem kultury ČR pod evidenčním číslem: MK ČR E 23628.

Vychází 4x ročně – zdarma, nákladem: 900 výtisků
Uzávěrka příspěvků pro tento zpravodaj: 15. září 2022

Uzávěrka příštího čísla: 22. prosince 2022

Redakce: MěÚ Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice
IČO:00275417

Redakční rada: Tomšová Jana, Mgr. Klengelová Stanislava, Mgr. Jakubcová Hana, Vlasta Milatová 
Grafická úprava, tisk: EXNER studio, s.r.o.

Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a za tiskové chyby. Vyhrazuje si právo na krácení
příspěvků. Zasláním příspěvku autor uděluje vydavateli svolení vydat jej v elektronické podobě, jakož
i v tištěné podobě ve zpravodaji. Na zveřejnění zaslaného příspěvku nevzniká právní nárok. Příspěvky

čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Příspěvky jsou vítány.



Akční sleva: Až 250 000,-Kč na vícepráce. 
Pouze do 31.10.2022

Chcete mít roční náklady na energie 100 tisíc,
nebo raději 25 tisíc? Tak se nám ozvěte!

Rezidence Solnice

• moderní technologie
• maximální úspora energií
• atraktivní design
• úžasné výhledy do přírody
• výborná dopravní obslužnost a občanská vybavenost
• možnosti získání dotace na pasivní domy

Nové pasivní rodinné domy a byty u obce Solnice/Kvasiny.

PASIVNÍ RODINNÉ 
DOMY A BYTY

Volejte, pište 213 213 213, info@rezidencesolnice.cz
Další informace na www.rezidencesolnice.cz

          




